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Pe adresa Comitetului Central al P.C.R. continuă să sosească zilnic telegrame în care colectivele de cadre didactice și personalul teh- nico-administrativ din învățămînt își exprimă deplina mulțumire, bucuria și recunoștința față de măsurile luate în scopul ridicării nivelului lor de viață. Recenta Hotă- rîre a Consiliului de Miniștri privind majorarea salariilor și experimentarea noului sistem de salariza- , re în întregul învățămînt â. fost primită cu deosebită satisfacție de corpul profesoral din țara noastră, care vede în aceasta o expresie a gtijii permanente a partidului și guvernului pentru îmbunătățirea | condițiilor materiale ale oamenilor [ scolii
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EDITATĂ DE MINISTERUL INVĂȚĂMÎNTULUI $1 COMITETUL UNIUNII SINDICATELOR DIN ÎNVĂȚĂMÎNT Șl CULTURĂ

NTRU SLUJITORII EI
SI

INDIVIDUALITĂȚI

!n noul sistem de salarizare ela. boxat pentru personalul didactic sînt prevăzute un număr de 5 gradații care urmează să se a- corde din 5 in 5 ani, pe baza caracterizărilor făcute de conducerile unităților, la propunerea consiliilor profesorale, ținindn-se seama de rezultatele obținute in muncă. Ultima gradație (a 5-a) urmează să fie acordată cadrelor didactice cu o vechime in in- vățămînt de peste 25 de ani. a- vîndu-se In vedere că, de regulă, personalul didactic activează la catedră pînă la data pensionării, adică aproximativ 35—40 de ani. O valoare deosebit de stimulativă o are si faptul că pentru rezultate deosebite obținute iu moaca Instructiv-educa- tivă și științifică se prevede ca Ministerul Invățămîntului să poată acorda o gradație de merit unor cadre didactice din unitățile de învățămînt de toate gradele care au fost definitivate (titularizate) pe posturi și catedre și au o vechime de cel puțin 25 ani ifi iavățămintDe asemenea, pentru cadrele didactice care au obținut rezultate deosebite se prevede reducerea stagiului necesar pentru acordarea gradațiilor de la 5 ani la 4 ani. Pentru cadrele didactice definitivate care-și desfășoară activitatea în școli situate in localități rurale cu condiții deosebite, stabilite de Ministerul Invățămîntului, stagiul respectiv va putea fi redus chiar la 3 ani.Perfecționarea profesională a corpului profesoral, factor determinant în ridicarea calității procesului de învățămînt, constituie unul din criteriile cu mare pondere în actualul sistem de salarizare. Cultura și pregătirea pedagogică și de specialitate a cadrelor didactice este aceea care determină, în primul rînd, calitatea pregătirii elevilor. De aceea, în lnvățămîntul de cultură generală, profesional și tehnic, în condițiile aplicării noului sistem de salarizare se menține posibilitatea obținerii de grade didactice, precum și sporirea salariilor tarifare in funcție de gradul didactic obținutEste, de asemenea, luată In considerare in Hotărire necesitatea de a spori și stimula responsabilitatea celor care conduc, controlează și îndrumă în- vățămintul. Capacitatea, conștiinciozitatea, spiritul de răspundere, exigența, sîrguința și dăruirea celui care conduce o școală hotărăsc, intr-o largă mă- sură, nivelul și rezultatele muncii întregului colectiv didactic. Pen

„Am luat cunoștință cu multă bucurie — se spune în telegrama adresată Comitetului Centrâl al Partidului Comunist Român, tovarășului Nicolae Ceaușescu, de către colectivele de profesori ale Liceului nr. 2 „Vasile Aleesandri1* și Liceului economic din Bacău — de Hotărî- rea Consiliului de Miniștri cu privire la majorarea salariilor și experimentarea noului sistem de salarizare în învățămînt, Hotărîre care dovedește grija partidului și guvernului nostru față de slujitorii școlii. Colectivele școlilor noastre își exprimă dragostea față de politica înțeleaptă a partidului nostru și mulțumesc conducerii de partid și de stat și dumneavoastră personal, tovarășe Nicolae

tru tancțiE» rector și director adjunct) invățăniintul preșcolar, de cultu- lă generală, liceal, pralestoaal și tehnic se menține modul de constituire a sal crini ui tarifar In sensul adăugirii la salariul funcției de bază (de învățător, educatoare, preiesor) a anei indemnizații lunare stabilită in raport cu mărimea școlii respective. Pentru sporirea eficiente: activității de îndrumare ți control se majorează, totodată. Grăitele salariilor tarifare ale funcțiilor de inspector general, inspector școlar șei de ta inspectoratele școlare județene. O dată cu Introducerea noului sistem de salarizare pentru personalul din aparatul comitetelor executive ale consiliilor populare, salariile a- cestor funcții vor H reexaminate și corelate cu cele ale altor funcții de conducere comparabile, In același timp, a lost sporită indemnizația pentru inspectorii școlari de toate categoriile.La buna desfășurare a procesului de învățămin! contribuie Intr-o mare măsură personalul didactic ajutător și personalul tehnic-ădministrativ, care ciază de la aceeași dată jorarea salariilor.Urmărind să stimuleze asigure obținerea unor rezultate individuale bune în activitatea unităților de învățămînt, Hotărî- rea prevede premii anuale (gra- tificații), care se asigură dintr-un fond de premiere tuitNoul sistem de mentele noi care considerație în retribuirea personalului didactic atrag după sine și necesitatea unei revizuiri a organizării muncii în invătămînt De aceea, Hotărirea prevede ca. o dată cu apticarea noului sistem de salarizare, Ministerul In- vățămintului să ia măsuri pentru perfecționarea organizării muncii și pentru mai buna precizare a sarcinilor și atribuțiilor ce revin funcțiilor didactice pe locuri de muncă, urmârindu-se atit stilizarea rațională a cadrelor, corespunzător pregătirii tor, cit st folosirea deplină a timpului de lucru.Asigurind atit majorarea simțitoare a salariilor întregului corp didactic, cit și o mai bună corelare a acestora cu salariile cadrelor din alte sectoare de ac-

Ceaușescu, pentru grija și prețuirea pe care o manifestați față de sala- riații din învățămînt. Ne angajăm să muncim cu și mai multă hotă- rîre pentru a traduce în viață sarcinile care stau în fața școlii. Sîn- tem hotărîți Să dăm patriei un tineret bine pregătit, educat în spiritul înaltelor idealuri ale socialismului".„Ne exprimăm — se spune în telegrama cadrelor didactice de la Liceul din Subcețate-Mureș, județul Harghita — profundul atașament și recunoștința noastră față de grija permanentă a conducerii de partid și de stat pentru școală, pentru îmbunătățirea condițiilor de viață ale slujitorilor ei. Nou] sistem de salarizare a cadrelor didac-

ti ce, întreg ansamblul de măsuri luate de partid ș: de stat în vederea perfecționării îr.vățămîntului românesc ne obligă să muncim cu și mai muh spirit de răspundere pentru a Idica școala noastră la un cit mai înalt nivel, la nivelul cerut de dezvoltarea societății noastre socialiste”.Pretutindeni. Hotărirea a fost primită nu numai cu bucurie și cu optimism, dar și ca o măsură care îi îndeamnă pe slujitorii școlii la o îmbunătățire continuă a muncii lor, la noi eforturi pentru a asigura o cit mai înaltă calitate a procesului in- structiv-educativ. Astfel, în telegrama cadrelor didactice și a personalului tehnico-administrativ de la școlile din orașul Năsăud este exprimată nu numai satisfacția și bucuria pe care a produs-o în rîn- duriie lor majorarea salariilor în întregul învățămînt. dar și angajamentul lor ca. folosind tradițiile înaintate ale școlii românești, precum și învățămintele pedagogiei moderne, să desfășoare o activitate creatoare, la nivelul cerințelor actuale ale societății noastre, să dea patriei generații tot mai bine pregătite*.„Noi, cadrele didactice și admi- nistrativ-gospodărești, români și germani — scriu salariații Școlii . generale nr. 3 din Sibiu — am primit cu deosebită satisfacție Hotă-
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Oprimași esențială grupă a atribuțiilor de conducere ale unei școli se referă la funcțiile didactice și educative specifice.„Lărgirea atribuțiilor pe care le au directorii de școli —- ne-a spus prof. GH. ENACHE, directorul școlii generale din Furculești, județul Teleorman—are drept corespondent esențial tendința de întărire a muncii colective, tendință care decurge tocmai din această creștere a competențelor. în prima și în ultima instanță desfășurarea în ansamblu a procesului de învățămînt trebuie să preocupe întregul colectiv profesoral. Pentru activitatea practică din fiecare zi aceasta are 

rîrea Consiliului de Miniștri cu privire la majorarea salariilor. Această măsură constituie o i nouă dovadă a grijii și prețuirii c’r care se bucură în patria noastră cei care au menirea de a forma tinerele generații. Hotărirea este un nou stimulent pentru continua perfecționare a cadrelor didactice, pentru perfecționarea Invățămîntului din țara noastră. Asigurăm condu- \ aerea de partid și de stat și pe dumneavoastră personal, iubite tovarășe Nicolae Ceuașescu, că vom răspunde cu abnegație înaltei aprecieri și încrederii pe care partidul ne-o acordă, sporind eforturile noastre penrru ridicarea învățâ- mintului românesc pe culmi tot mai înalte". Aceleași sentimente îi însuflețesc și pe salariații români și maghiari de la Liceul nr. 3 din Sibiu. „Ne exprimăm și cu acest prilej — spun ei — atașamentul nostru deplin față de politica interna și internațională a partidului și mulțumim Partidului Comunist Român și tovarășului Nicolae Ceaușescu personal pentru grija pe care o manifestă față ie slujitorii școlii, cărora li s-a încredințat înalta misiune de a instrui și educa tinerele generații".Din diferite colțuri ale țării, de la Liceul din Hîrșova. județul Constanța sau de la Școala generală din comuna Mihalț, județul Alba-Iulia, 

deosebite implicații. In primul rînd, ea determină ridicarea nivelului de conținut și ținuta dezbaterilor în consiliul profesoral, prin axarea tematicii acestuia pe problemele majore ale procesului instructiv- educativ și prin mobilizarea cadrelor didactice la o pregătire corespunzătoare pentru o participare fructuoasă la discuții. De altfel, măsura a și început să dea roade, soluțiilor Soluțiile operante care sînt

de la Școala generală din comuna Tătărăști. județul Teleorman sau de la Școala generală din comuna Ja- riștea, județul Vrancea, de la Școala generală nr. 22 din municipiul Brăila sau de la Școala . generală nr. 3 din Curtea de Argeș, de la Școala generală din comuna Joseni, județul Harghita Sau de la Liceul din Abrud, de la Grupul școlar economic din Brăila sau de la Liceul din comuna Bălcești, județul Vîl- cea, pe adresa Comitetului Central al Partidului Comunist Român au sosit zeci și sute de telegrame care cuprind, toate, expresia acelorași calde sentimente de mulțumire față de Hotărirea privind majorarea salariilor și experimentarea noului sistem de salarizare în întregul învățămînt, precum și angajamentele ferme ale membrilor .orpului profesoral și ale tuturor celor care slujesc învățămîntu] românesc de a răspunde, grijii partidului și guvernului condițiile lor de viață muncă susținută pentru școlii la nivelul înaltelorimpuse de dezvoltarea societății socialiste.

Uriașul aflux spre învăță- mint caracteristic epocii noastre, extinderea învăță- mintului obligatoriu și_ creșterea ponderii școlarității în bugetul vieții active umane au, după cite se știe, influențe dintre cele mai pozitive, aducind o uriașă contribuție la progresul societății contemporane.Dinamica dezvoltării în- vățâmîntului este atît de intensă, rata anuală a creșterii populației școlare a atins în ultimul deceniu asemenea procente pe plan mondial, incit unii specialiști in știința educației și unele organisme de învățămînt au considerat de stringentă actualitate studierea factorilor organizatorici si didactici de natură să prevină apariția unei contradicții între învățămîntul general pentru mari colectivități școlare și individualizarea predării. In fapt, este vorba aici de determinarea soluțiilor optime pentru ca între creșterea populației școlare și creșterea nivelului de conținut al învățămîntu- lui să existe un raport de directă proporționalitate, ca școala de masă să asigura pregătirea multilaterală, a- profundată, a întregului tineret, să favorizeze dezvoltarea aptitudinilor, a talentelor, a capacităților creatoare.Diversificarea școlii de cultură generală pe baza unui sistem judicios de opțiuni, cercetările de psihologie pedagogică, de psihologie experimentală și de pedagogie cibernetică întreprinse în ultimul deceniu, elaborarea unei veritabile strategii didactice flexibile și de înalt randament, incluzînd utilizarea tehnicii și tehnologiei moderne, sînt argumente convingătoare că și în condițiile invățămîntului de masă este pe deplin posibilă instruirea individualizată, diferențiată.în accepțiunea ei actuală, colectivitatea școlară este cadrul social în care se exercită un proces educativ complex, bazat pe o multiplă și continuă acțiune și interacțiune între individualități, precum și între noua tehnică didactică pe de o parte, profesori și elevi pe de altă parte. Cadrul instituțional colectiv ca formă de organizare a învățămîntului este actualmente în primul rînd o. structură educațională menită să permită desăvîrșirea fiecărei personalități pînă la limitele maxime ale capacităților ei potențiale.O serie de cercetări pedagogice întreprinse în ultimul deceniu, în special, au creat condițiile elaborării unor prin- cipii_ științifice fundamentale, înglobînd și cele mai noi mijloace telinice asupra cărora pot fi transferate anumite sarcini în cadrul procesului de predare-însușire. Caracterul noii relații dintre tehnologia didactică și elev contribuie nemijlocit la individualizarea învățării, creînd posibilitatea ca aceasta să fie programată în ritmul optim adaptat structurii psihice a fiecărui elev. Totodată, prin îndeplinirea efectivă de către corpul didactic a rolului său de conducere în instrucție și educație se asigură individualizarea relațiilor profesorului cu membrii colectivului de elevi pentru depistarea aptitudinilor și realizarea unei orientări școlare și profesionale eficiente.Didactica individualizării procesului instructiv-educa- tiv în condițiile creșterii neîntrerupte a cerințelor de învățămînt manifestate de uriașe colectivități umane schițează, deocamdată pe plan experimental, o serie de pași înainte deosebit de îndrăzneți. Este vorba de predarea pe grupe mterdisci- plinare, de exercitarea în e- chipă a^ atribuțiilor didactice (astfel îneît elevul să se afle plasat, focal în atenția specialiștilor), de o alcătuire mai elastică și mai mobilă, m funcție de posibilități și aptitudini, a efectivelor școlare, către un invătămînt de acțiune în toate verigile și etapele. Sînt, desigur, trasee aflate abia în prospecțiune. Premisele lor. ideile lor fundamentale au însă de pe acum deplină acoperire științifica.



CONSFĂTUIRI DE LUCRU LA MINISTERUL ÎNVATAMINTULUI

STUDIUL BIOLOGIEI STUDIUL GEOGRAFIEI
Marți, 24 decembrie 1968, la Ministerul învățămîntului a avut Ioc consfătuirea de lucru Ia care s-au dezbătut problemele predării știin

țelor biologice în liceu.Deschizînd lucrările, cont. univ. Traian Pop, adjunct al ministrului învățămîntului, a vorbit despre preocupările actuale ale ministerului privind îmbunătățirea și modernizarea predării diferitelor discipline de studiu în liceul de cultură generală ca urmare a sarcinilor trasate de Directivele C.C. al P.C.R. privind dezvoltarea învățămîntului. Referindu-se la necesitatea de a se îmbunătăți programele și manualele actuale de biologie, de a se lua măsuri pentru descongestionarea lor, vorbitorul a solicitat pe participanții la consfătuire să facă propuneri atît în ce privește «concepția generală asupra predării biologiei, cit și în ceea ce privește înlăturarea din manuale a unor elemente care sînt necesare specialiștilor, dar nu și elevilor din școlile de cultură generală. Totodată, participanții la consfătuire au fost solicitați să-și spună cuvîntul în legătură cu profilul viitoarei secții de ehimie-biologie preconizată a se înființa o dată cu accentuarea diversificării liceului.Profesorii care au luat cuvîntul au arătat că în modul de alcătuire a programelor școlare și în manuale se vădește tendința de continuă perfecționare și modernizare a studiilor în liceu. în general noile manuale au fost apreciate pentru nivelul lor științific. Mulți vorbitori s-au oprit însă asupra greutăților pe care le întîmpină în predare ca urmare a supraîncărcării manualelor cu material informativ și a caracterului lor inaccesibil.Prof. Mircea Baldovin, de la Liceul „I. L. Caragiale", a arătat că, deși inițial a fost printre susținătorii unui curs unic de biologie în liceu, în prezent are unele rețineri. Stînd de vorbă cu mulți profesori din București și din țară — a spus vorbitorul — m-am convins că nu a sosit încă momentul introducerii unul curs unic. Trebuie să recunoaștem sincer că în prezent nu toți profesorii sînt pregătiți pentru a face față unui asemenea salt calitativ.în ceea ce privește manualele românești de științe biologice — a continuat vorbitorul — dacă le compari cu cele din alte țări consta ți că sînt la un nivel științific ridicat. De pildă, manualul de botanică a căutat să cuprindă cunoștințele cele mai avansate în acest domeniu. Este adevărat că el nu este întru totul accesibil, că nu ține Suficient seama de anumite principii psiho-pedagogice, dar în ce privește nivelul științific, valoarea lui nu poate fi contestată. La examenele de admitere în învățâ- mîntul superior sînt cerute tot mal multe cunoștințe în domeniul specialității respective șl elevilor trebuie să li se dea asemenea cunoștințe.în încheierea cuvîntului său, prof. M. Baldovin și-a exprimat părerea că în prezent studiul științelor biologice, îndeosebi la clasa a Xll-a. suferă din cauza diferenței numărului de ore afectate predării în cele două secții ale liceului. Aceeași materie trebuie predată în două ore la secția umanistă, dar numai într-o oră la secția reală. în manualele din alte țări, capitolele care urmează să se predea la secții diferite sînt tipărite cu semne distinctive sau cu caractere de literă diferite.Prof. Victor Nuțu, de la Liceul 
,,T>. Cantemir", a menționat că exprimă în cuvîntul său și părerile altor profesori de biologie din sectorul 2 al Capitalei care, recent, au dezbătut aceleași probleme în cadrul cercului lor pedagogic.Sîntem invitați în fiecare an să ne spunem părerea asupra manualelor și programelor — a spus vorbitorul. S-a vorbit mult, s-a scris mult, dar prea puține din eriticile noastre au fost recepționate. O dovadă elocventă este faptul că și cele două manuale noi care au apărut anul acesta — clasa a IX-a și Biologia generală pentru clasa a XII-a — sînt la fel de inaccesibile ca și cele editate în anii anteriori. Părerea noastră este că manualul se adresează în primul rînd elevului; or. actualele manuale pot fi folosite de profesori, dar nu și de elevi, în munca

Botanica pentru

lor independentă. în manualele citate unele pagini sînt greu de asimilat nu numai de către elevi, ci uneori chiar și de către studenții care fac practică pedagogică. Așa este de pildă cazul la clasa a IX-a, cu lecția privitoare la structura celulei, în care în decurs de o oră trebuie predate 30—40 de noțiuni noi. Exemple numeroase pot fi date și din alte capitole ale manualului, precum și din celelalte manuale de științe biologice din liceu.în modul de tratare a unor teme — a continuat prof. Nuțu — se resimte faptul că ele au fost redactate de cadre universitare, care nu au predat niciodată în învăță- mîntul liceal și, firește, nu cunosc ta suficientă măsură particularitățile de vîrstă ale elevilor, nivelul cunoștințelor anterioare ale acestora și programa celorlalte discipline de învățămînt Stat tare curios să asist la o oră de botanică a profesoarei Ana Basarabeanu. care a semnat ca referent manualul și care, deci, a fost de acord cu el De altfel, este singura profesoară de liceu care semnează ca referentProf. Ana Basarabeana : Aș vrea să precizez că am citit manualul în manuscris și am făcut un amplu referat asupra lui. Nu mică mi-a fost surprinderea cînd am văzut că a apărut altceva și că nu s-a ținut seama de observațiile mele.Prof. V. Nuțu: Aș mai avea de făcut cîteva propuneri. în ce privește structura manualului de botanică, părerea profesorilor din școlile sectorului nostru este că separarea morfologiei de fiziologie ta studiul plantelor nu pare a fi o soluție prea fericită. Este adevărat că la facultatea de specialitate există două catedre separate, dar în liceu aceste două aspecte se pot lega organic și pot fi predate îm— preună, ca și ptaă acum.Prof. Maria Șoigan, de la Liceul „Ion Creangă" : Eu socot că supraîncărcarea depinde foarte mult si de predare. Un rol de seamă revine aid și profesorului. Din experiența mea am văzut că atunci cînd prezentarea teoretică a cunoștințelor este îmbinată cu lucrări practice, cu folosirea unui material didactic bogat și variat, lecția si apoi munca independentă a elevului nu stat supraîncărcate.în continuare vorbitoarea a subliniat necesitatea dotării laboratoarelor și muzeelor școlare. în acest domeniu, a spus prof. Scigan... este necesar să se întreprindă mal mult atît din partea fiecărei ștoli cit și din partea inspectoratelor și a ministerului.Cu privire la predarea biologiei vorbitoarea a fost de părere că introducerea unui învățămînt linear, a unui curs unic de biologie va duce la soluționarea multor probleme discutate azi ta legătură cu supraîncărcarea elevilor.Prof. Cezari Popovici, inspectoare de specialitate în cadrul Inspectoratului școlar al municipiului București: Apreciez conținutul valoros și foarte interesant al manualelor de botanică, anatomie și biologie generală. Socotesc însă că aceste manuale au mari deficiențe din punct de vedere metodic. Manualul trebuie să fie accesibil, trebuie să constituie un ajutor efectiv pentru elevi. De aceea cred că este bine ca pe viitor manualele să fie redactate de profesori de liceu care, eventual, să lucreze sub îndrumarea științifică a unui cadru universitar.în general ar trebui ca la întocmirea manualelor să fie antrenați în mai mare măsură profesorii de liceu. Apoi, este bine ca pentru elaborarea manualelor să se instituie un concurs, în urma căruia să fie acceptate cele mai bune, cele mai accesibile dintre ele.La ora aceasta îmi vine foarte greu să mă exprim categoric pentru un învățămînt biologic concentric sau pentru unul linear — a spus în continuare prof. Popovici.Aș vrea să adaug totuși că personal experimentez la clasă cursul unic de biologie și am obținut re- zultate foarte frumoase. Este evident că predarea lineară a științelor biologice și concepția nouă care stă la baza acesteia sînt favorabile caracterului formativ către care tinde tnvățămîntul contemporan.După ce a făcut aprecieri asupra

fiecărui manual în parte, prof. Nl- culina Câmpeann, de la Liceul nr. 25, a arătat că în general manualele sînt încărcate cu detalii descriptive. Socotind că nu este indicată metoda reducerii, a ciuntirii manualelor, așa cum s-a procedat cu ediția din acest an a manualului de anatomie, vorbitoarea a fost de părere că s-ar putea elimina lucrurile care se repetă — aceleași de la an la an și, din păcate, uneori diferit tratate — și că este necesar să se realizeze o mai bună corelare între biologie și celelalte discipline înrudite.Prof. Aurel Lepădata, de la Liceul nr. 43, a arătat că biologia, ca și alte științe, are de făcut față unei adevărate explozii informaționale și că acest lucru presupune o altă optică asupra predării Trecerea la un alt sistem de predare, a spus prof. Lepădata, trebuie făcută insă numai după un experiment științific mai larg. De asemenea, el a fost de părere că ta cazul elaborării manualelor de către colective de autori din învățăminte] superior și din cel liceal să nu se procedeze ca ptaă acum, fiecare redacttad separat anume capitole, ci să se realizeze o conlucrare pe ansamblul lucrării
Prof. L C. Veteoleseu. după ce a spus cîteva cuvinte critice la adresa manualului de zoologie, al cărui autor este, a analizat și celelalte manuale, subliniind că stat inaccesibile si supraîncărcate cu date. Dar ta bună parte — a spus vorbitorul — manualele stat așa cum stat «i pentru că se fac după programele pe care trebuie să le luăm în seamă. Modernizarea predării, fa liceu trebuie să Înceapă de la programe.în intervenția sa. tov. Eeaierta* Csengerl șefă de sector la Institutul de științe pedagogice, a arătat că evitarea supraîncărcării și-ar găsi sciurta ta viitor rrir.tr-un curs de btclorie întocmit intr-o concepție nouă, ta lumina cercetărilor moderne, adică printr-un curs de bic'oEie explicativă. AltfeL dacă se ver menține cursuri descriptive de zoologie sau botanica acestea vor etr.tinua să fie supraîncărcate, căci cursurile care se bazează pe 

sistematică stat prin definiție «u- pratacărcate.De asemenea, studiul biologiei gătară cu cunoștințele căpătate în scnela geoerală si chiar cu -noțta- (Scsotc liBtziră țj» înse’e I—TV. Or, ta prezent, manualele de limba română sau aritmetică pentru aceste clase coesțta greșeli elementare din care rezultă, de pSdă. că planta ea este un or- zanism viu. că păsările nu sînt anânale etc.Lutod curtatul ta Încheierea dezbaterilor, conf. univ. Traian Pop, adjunct al ministrului fcivă- tărr.intuhil a arătat că. ta general, programele de învățămînt și manualele destinate cursului liceal sînt supraîncărcate, la anumite o- biecte ele depășind cu mult posibilitățile de asimilare ale elevilor. Or, aceste posibilități nu cresc proporțional cu ritmul de dezvoltare a științei în ultimul timp se resimte chiar tendința de alunecare spre specializare, deformîndu-se conținutul liceului de cultură generală. Acest liceu trebuie să dea elevilor nu cunoștințe de mare specialitate, ci o orientare generală și informații care să-i ajute în formarea unei concepții științifice despre lume, în formarea și dezvoltarea gîndirii.Consultările pe care le-a organizat ministerul și la care au participat un număr însemnat de cadre didactice au ca scop adoptarea u- nor măsuri de descongestionare pe viitor a programelor și manualelor. Deocamdată, pentru anul școlar viitor, avînd în vedere cele spuse de participanții la consfătuirea noastră, manualele de biologie care urmează să se reediteze nu vor mai fi amputate — a spus în continuare vorbitorul. Noul manual de anatomie — în curs de elaborare — va ține seama de observațiile și pro-punerile făcute aici. Treptat, în anii viitori se va trece la restructurarea predării biologiei — firește cu multă chibzuință, pentru a nu se mai repeta greșelile de pînă acum.

In cadra! consfătuirii care a avut loc Joi, 26 decembrie 1968, au fost discutate problemele studiului geografiei în liceu.Conf. univ. Traian Pop, adjunct al ministrului învățămtatu- lui, care a deschis lucrările consfătuirii, a subliniat că scopul a- cesteia este, pe de o parte, de a-i consulta pe profesori în ceea ce privește măsurile ce trebuie luate neîntîrziat în vederea descongestionării programelor și manualelor de geografie, iar pe de altă parte de a le solicita părerile în legătură cu problemele de perspectivă ale predării acestui obiect de învățămînt. Vorbitorul a cerut astfel profesorilor de geografie să-și spună părerea cu privire la măsura ta care programele și manualele răspund cerințelor legate de instruirea științifică și de educația patriotică a elevilor, să facă sugestii cu privire la reeșalcnarea materiei, finind seama de faptul că trimestrul al treilea a devenit tn clasa a XH-a trimestru de recapitulare. să formuleze propuneri tn legătură cu programa de geografie a claselor IX-XII în liceul diversificat Vorbitorul i-a rugat de asemenea pe profesori să arate dacă consideră binevenită, ca soluție de moment, începerea studiului geografiei patriei tacă din trimestrul al treilea al clasei a Xl-a.Luînd cuvîntul ta cadrul discuțiilor. prof. Nîcolae Florescu. de la Liceul Eminescu", a subliniat însemnătatea studiului geografiei pentru formarea culturii generale a tineretului, ca și pentru aprofundarea însușirii unor obiecte de învățămînt cum sînt astronomia, matematica, biologia, economia politică etc. Pornind de aici vorbitorul a susținut că este necesar să se acorde o mai mare însemnătate studiului geografiei în liceu, aceasta trebuind să fie inclusă și în programa de bacalaureat Vorbitorul a arătat totodată, că pentru a se obține rezultate bune în instruirea elevilor lecțiile nu trebuie să fie supraîncărcate cu date informative, ci predate în mod intuitiv, cu ajutorul schemelor. Tov. Florescu s-a pronunțat pentru cuprinderea tuturor țărilor ta programa de geografie.Prof. Mihai Constantineseu, de Ia Liceul „M. Sadoveanu", a fost de părere că se fac prea multe transformări în programă în decursul unui an. La clasa a IX-a. unde geografia fizică se predă într-o oră. nu există posibilitatea de a da elevilor o bază solidă pentru studiul ulterior al geografiei Tov. CoBstantfnescu a propus ea geografia fizică să se predea ta ef’sa a IX-a în 2 ore, fa clasa a X-a să se studieze toate țările, iar geografia economică să fie predată pe ramuri, la sfîrșit.în continuare vorbitorul a criticat manualele de specialitate, ară- tind că manualul de clasa a X-a este insuficient din punct de vedere descriptiv, cu hărți foarte prost colorate, iar manualul de clasa a XII-a cuprinde foarte multe greșeliReferindu-se la programa examenului de bacalaureat, prof. Constantfresctt a propus ca aceasta să cuprindă limba și literatura română, istoria și geografia, precum și o altă materie, 'în funcție de profilul secției urmate.Ocupîndu-se de modul cum este structurată predarea geografiei de-a lungul anilor de studiu în școala generală și în liceu, prof. Teodor Burcescu, de la Liceul _Dr. P. Groza", a criticat faptul că geografia fizică se reia în liceu în aceeași structură din școala generală, ca și faptul că In clasa a IX-a s-a rezervat geografiei o singură oră. El a cerut ca geografia fizică să fie repusă în drepturile ei și a propus ca în clasa a X-a, unde se studiază geografia regională, să nu se reia toate țările, ci să se prevadă unele cunoștințe de geografie a populației și de etnografie, predate deductiv. Este bine, a spus vorbi- torul, să predăm geografia producției pe ramuri, exemplificînd cu situația din cîteva țări. în ce privește geografia patriei, studiată în clasa a XII-a, aceasta trebuie restructurată total, întrucît manualul acestei clase nu face decît să reia la un nivel foarte general cunoștințe care s-au predat în clasele a IV-a și a VIII-a. Eu aș vedea în felul următor programa clasei a XII-a : în primul rînd o privire fizică de ansamblu, foarte pe scurt, apoi studiul geografic fie pe unități mari de relief, fie pe regiuni istorice, fie pe regiuni naturale. Nu trebuie omise nici noțiunile de

geologie, peste care acum se trece foarte ușor. în ultima, parte ar fi bine să se dea noțiuni generale, o sinteză economică și o sinteză a transportului și comerțului. în felul acesta, fără a relua în aceeași formă cele studiate anterior, am da elevilor elemente noi le-am dezvolta gîndirea geografică.Prof. Dana Vasiliu, de la Liceul nr. 21, a fost de părere că eliminarea supraîncărcării elevilor se poate realiza prin două coordonate : în primul rînd printr-o restructurare a programei si în al doilea rînd prin pregătirea profesorilor.Vorbitoarea a arătat, în continuare, că este necesar ca la clasa a IX-a geografia să se predea în două ore. Totodată, a subliniat că. întrucît geografia nu este inclusă tn programa bacalaureatului elevii nu învață suficient la această materie. De aceea, a spus tov. Vasiliu, se impune să se introducă geografia la bacalaureatReferindu-se la necesitatea unei concordanțe între planul de tavă- țămînt și programă, prof. Nîcolae Stoica, de la Liceul „D. Cantemir*, s-a declarat ce acord cu cei care au opinat că planul nu trebuie să prevadă nici o oră mai mult de 30 pe săptămână, întrucît elevii au nevoie de timp și pentru studiul individual Găsesc salutară măsura să se aloce pentru anumite clase un număr de ore pe săptămînă, după necesități — a spus tov. Stoica. O asemenea măsură de moment ar fi începerea studiului geografiei patriei la clasa a Xl-a.Referindu-se în continuare Ia problemele clasei a XII-a, vorbitorul a arătat că studiul geografiei patriei după textul actualului manual nu asigură realizarea laturii educative a predării. Nu cred că este cazul să aglomerăm memoria elevilor cu date cifrice, căci acestea se găsesc și în statistici — a spus prof. Stoica. în schimb, ar trebui să-i înarmăm cu posibilitatea de a se orienta ei singuri în problemele din acest domeniu. Consider că predarea geografiei trebuie să țină pasul cu dezvoltarea actuală a științei să utilizeze noile ei cuceriri. La ora actuală sintem în situația să dăm volume de lucrări privind ipotezele în domeniul formării Pămîntului, care să fie la îndemîna elevilor și să-i ajute în studiul lor individual Ar fi poate cazul să dăm și noțiuni din științele de graniță, de contact.Prof. Ion Sucitu, de la Liceu! „I. Neculee". s-a referit, în prima parte a cuvîntului său, la modul cum sînt alcătuite manualele pentru clasele școlii generale. El a criticat îndeosebi manualul clasei a VT-s care, fiind alcătuit ta mare parte de cadre universitare, este extrem de încărcat, ignorind posibilitățile elevilor de 12 ani La caracterul inaccesibil al acestui manual contribuie și faptul că el nu are decît foarte puțin material cartografic și vizual material care ar trebui să predomine la clasele mid Cred, a spus vorbitorul, că manualele trebuie elaborate cu participarea largă a profesorilor de liceu, care să arate profesorilor universitari adevăratul nivel al elevilor.în legătură eu manualele de geografie a patriei vorbitorul a arătat că aceleași probleme sînt tratate de multe ori diferit la clasa a vm-a și la clasa a XII-a, Unele lecții sînt mult mai bine tratate in clasa a Vm-a decît în clasa a XII-a. întrucît în manuale nu sînt bine delimitate marile forme de relief, găsim încă destule greșeliîn cursul primului trimestru — a spus în continuare vorbitorul — în școala noastră s-a predat geografia fizică. Știm acum că geografia economică nu va mai fi predată. Elevii vor fi lipsiți deci tocmai de baza necesară înțelegerii realizărilor dobîndite în țara noastră.Prof. Sucitu a propus ca în viitor să se predea în clasa a V-a geografia fizică, dar după un manual mai bun decît cel actual. A- vînd noțiunile de bază, elevii vot putea trece, ulterior, la studiul geografiei regionale.Este bine să se prevadă 2 ore pentru studiul geografiei la clasa a IX-a, dar și aici este necesar un alt manual. în anul acesta, la geografia fizică este o adevărată încurcătură. Manualul este conceput pentru două ore pe săptămînă, iar programa nu prevede

decît o singură oră. Elevii învață numai după explicațiile profesorului. Propun ca la geografia fizică ta clasa a IX-a să se pună un accent deosebit pe geologie și geomorfologie, redueîndu-se atît cit este necesar din geologia dinamică. Pentru a da studiului un caracter modem socot necesar — a spus vorbitorul — să se realizeze o grupare pe probleme mari: geografia petrolului, geografia e- nergiei electrice, geografia industriei constructoare de mașini, geografia agriculturiiNu cred că se va ajunge la un rezultat pozitiv acordîndu-se o oră pe săptămînă la clasa a Xl-a, în trimestrul HI, pentru începerea studiului geografiei patriei. Propun să se acorde cel puțin două ore toămînal. în felul acesta vom putea preda toată geografia fizică în clasa a Xl-a, rămînînd ca geografia economică să fie studiată în clasa a XII-a.în prezent elevii învață efectiv doar două luni pentru a-și asigura o medie de promovare. A- poi nu mai învață de loc. Pentru înlăturarea acestei situații cred că geografia patriei trebuie introdusă în programa de bacalaureat.Propun, a spus în încheiere vorbitorul ca la minister să se formeze un colectiv de geografi care să studieze cum pot fi rezolvate problemele ce se ridică în studiul geografiei. Consider că și Institutul de științe pedagogice trebuie să întreprindă experiențe mai bogate în acest domeniu.Prof. Margareta Ioanițoala, de la Liceul nr. 10, a arătat că și în domeniul științelor geografice au apărut multe elemente noi, de exemplu în problema hidrosferei, în problemele cosmosului etc. Vorbitoarea a fost de părere că a- semenea probleme trebuie introduse, într-o proporție care să țină seama de posibilitățile de înțelegere ale elevilor, în programa clasei a IX-a,Referindu-se la experiența pe care a dobîndit-o, vorbitoarea a a- rătat că a prezentat Africa pe regiuni, tratînd în capitole separate numai cele mai importante țări. Cred, a spus tov. Ioanițoaia, că la fel se poate proceda și cu A- merica și Australia. Astfel, în două trimestre, cu cîte două ore pe săptămînă, se va putea parcurge materia.Vorbitoarea a criticat, în încheiere. faptul că unele catedre de geografie sînt împărțite, fiind atribuite în completare unor profesori de desen sau de educație fizică.Abordtad problema supraîncărcării elevilor, prof. Constantin Mărculescu. inspector în cadrul inspectoratului școlar al municipiului București, a opinat că geografia nu supraîncarcă nici un e- lev, începtad de la clasa a III-a și pînă la clasa a XII-a inclusiv. Supraîncărcarea e realizată de alte discipline, De exemplu, în secțiile reale, elevii sînt foarte su- praîncărcați de cele 25—30 de probleme care li se dau spre rezolvare de la o lecție la alta. în mod firesc, căutînd să rezolve a- ceste probleme, elevul ajunge la un grad mare de oboseală, de surmenaj și atunci îl supraîncarcă și o lecție de geografie.Este necesar să acordăm toată atenția geografiei în clasa a XII-a, a spus vorbitorul. Elevii trebuie să cunoască geografia patriei pentru că studiul ei îi educă în spiritul patriotismului și le a- rată cum se traduce în viață politica partidului nostru.Nu sînt de acord cu propunerea de a se elimina unele cunoștințe din programă, ci socot că manualul trebuie îmbunătățit prin concentrarea materiei. Consider că supraîncărcarea provine mai ales din faptul că în unele manuale a- bundă frazele stereotipe, elaborate într-un stil greoi, că nu există o logică interpretativă. Eliminîn- du-se continuu o serie de noțiuni, la unele probleme s-a ajuns la cîteva fraze care nu mai au valoare pentru elevi. întrebările din manual nu cer gîndire, nu cer interpretare logică. Am avut prilejul să cunosc o serie de manuale de geografie franceze. Acestea sînt alcătuite în proporție de 25’7» din text și întrebări, iar în rest din hărți și ilustrații. Se cere să se asigure în manuale mai multă claritate, mai multă sistematizare, căci lipsa acestora îngreuiază munca elevilor. Trebuie asigurată totodată concordanța între manuale. în manualul pentru clasa a IV-a. elaborat de prof. univ. M. Ianeu, se arată că în Dobrogea sînt munți ta timp ce ta manualele

pentru clasele a VîIT-a și a XII-a se vorbește de podiș. Incepînd de la clasa a V-a și pînă la clasa a XII-a manualele sînt lipsite d' scheme, de grafice privind pr ducția, de diagrame. Lipsa de teriale ajutătoare îngreui; ea predarea. Avem nevoie <■' fizice și hărți economice că hărțile existente, îr mare parte distruse, fi folosite.în continuare vo- cut unele propuner tura planului și a învățămînt El f că în clasa a V geografia fizică, du-se prin redt manualul pent> cu condiția ca date de proff în ce privești bine ca în 1 să se predea a României.Prof. Const liceul „C. A. în cuvîntul si tărîtor în as muncii didactl gătirea profeso. cît de bun, a sj profesorul este va putea obțin mitoare. Aceast rește, că mânu; însemnătate. El frunte în pregăt elevului. Or, mt dispunem în pr< lecții, ci sînt re tratate din învăț.Referindu-se în problema supra! Braga a arătat c. geografie o oră n rezolva această pre fia nu supraîncarc. bitorul, dar elevii cărcați de la alte vine în plus este ol ei. Este necesar, pen na această problem îtSsSB mai mare important mative la toate obit j I Țj fri|BM| a da elevilor posibi ... : ■ lecționeze materialul.Vorbind în conți “ ‘ materialul didactic, p j “ subliniat necesitatea ta atlase. =în cuvîntul său,B&rgăoanu, cercetător 3 Institutul de științe pc^B fost de părere că supr^H nn poate fi eliminată W >~h!mbă concepția care rent la baza prosrar^B manualelor. La ;vorbitorul există o rWhsîLiEALv ■'-mă in privima m.n-mjB murManualAe sînt acum 10 ani. cu unele Pentru îmbunătățirea prog^H și manualelor socotesc necc^H se trateze pe larg, la tnceni^H nele probleme mari de ansai^B și în continuare să se stut^B numai unele state din Europa, sia și America. Noul plan de iV vățămînt va aduce și alte coreM tive.în legătură cu predarea ge^H grafiei patriei, a spus tov. Bă^B găoanu, cred că propunerea de B începe studierea ei în trimesteB al treilea al clasei a Xl-a și coB tinuarea ei în clasa a XII-a esB binevenită ca soluție de momeiB în clasa a XII-a ar trebui să B pună accentul pe probleme B geografie economică generală B regională. Bîn încheierea dezbaterilor, cor^B univ. Traian Fop, adjunct B ministrului învățămîntului, a ratat că propunerile făcute în țB drul consfătuirii sînt judicioase^H că ministerul le va pune în B plicare, evitînd însă introduceriM lor pripită. Nu este de dorit — ■ spus vorbitorul — să dăm nroBB grame și manuale insuficient gîn- dite, cu atît mai mult cu cît este vorba să le întemeiem pe o concepție nouă. La ora actuală manualul pentru clasa a X-a, care va fi restrins pentru două trimestre, se află la editură. Nu-i vom da drumul pînă cînd nu va fi bine pus la punctProiectul de plan al școlii de 10 ani prevede ca la clasa a V-a să se predea geografia fizică. O a- tenție deosebită se va da studierii geografiei patriei, care se va preda fie în cîte două ore pe săptămînă în clasele a Xl-a și a XII-a, fie în cîte trei ore pe săptămînă numai în clasa a XII-a.în încheiere conf. univ. Traian Pop a mulțumit profesorilor de geografie pentru propunerile și sugestiile făcute, pentru contribuția adusă la luarea măsurilor menite să asigure îmbunătățirea studiului geografiei în liceu.
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Adunarea generală 
de la Editura didactică

;l pedagsgică
Recent a avut loc 

adunarea generală a sa- 
lariaților din Editura di
dactică și pedagogică, în 
care comitetul de direcție 
a prezentat darea de sea
mă ta legătură cu îndepli

nirea pianului pe anul 1968 
și sarcinile de plan pentru 
anul 1969. La adunare an 
luat parte și reprezentanți 
ai centralei editurilor. Din 
partea conducerii Ministe
rului învățămîntului a par
ticipat tov. Traian Pop, 
adjunct al ministrului.

In darea de seamă care 
a fost prezentată de tov. 
Emil Bîldescu, președin
tele comitetului de di
recție, au fost analizate 
principalele probleme care 
s-au ridicat în activitatea 
editurii în anul încheiat, 
însistînda-se asupra as
pectelor majore care au 
trebuit să-si săsească re
zolvarea. Vorbitorul a ex
pus anoi ne larg sarcinile 
ce revin lucrătorilor din 
editură în anul 1969, an 
în care vor fi editate 1220 
de titluri fată de 1051 cîte 
a cuprins planul anului în
cheiat. Președintele comi
tetului pe direcție al edi
turii a arătat eă ta noul 

an este necesar să se con
tinue eforturile de organi
zare științifică a muncii,__să 
se valorifice observațiile 
critice făcute în consfătui
rile cu cadrele didactice 
organizate de Ministerul 
învățămîntului, astfel în- 
cî* să fie înlăturată supra
încărcarea manualelor, să 
se ridice nivelul lor știin
țific și didactic, să se mo
dernizeze prezentarea lor 
grafica.

Participanții la dezbateri 
au ridicat numeroase ^P_ro- 
bleme de muncă, făcînd 
propuneri menite să spo
rească randamentul și ca
litatea activității fiecărui 
sector al editurii șî a fie
cărui lucrător.

In încheierea discurilor 
a luat cuvîntul tov. Tra
ian Pop, adjunct al mi
nistrului învățămîntului 
care a apreciat că editura 
își încheie activitatea pe 
anul 1968 cu bnne rezulta
te. Există condiții, a spus 
vorbitorul, ca în anul 1969 

să se obțină rezultate șl 
mai bune atît în ce priveș
te îndeplinirea planului, cît 
și sub raportul ridicării ni
velului calitativ al tuturor 
manualelor școlare. în 
acest sens, a arătat tov. 
Traian Pop, va trebui să se 
înlăture verbalismul și 
îngrămădirea de date eare 
supraîncarcă nnele manu
ale, să fie accentuat carac
terul educativ al cărții șco
lare și asigurată accesibi
litatea ei, îar ilustrarea 
manualelor să fie mai di
rect legată de text și mai 
'didactică. Pentru ca manu
alele să corespundă mai bi
ne cerințelor este indicat 
ca autorii să fie recrutați 
dintre profesorii care pre
dau Ia ciclul de clase că
ruia i se adresează, ur- 
mînfî ea pentru controlul 
științific al unor manuale 
să se facă apel Ia cadre 
didactice universitare sau 
alți specialiști. în ce pri
vește literatura pedagogi

că, editura va trebui să 
asigure, pe lingă publica
rea unul număr sporit de 
lucrări originale, traducerea 
și publicarea celor mai va
loroase opere din literatu
ra pedagogică universală.

în încheiere tov. Traian 
Pop și-a exprimat convin
gerea că lucrătorii editurii 
își vor îndeplini cn price
pere șî devotament sarci
nile ce le revin din docu
mentele Plenarei C. C. al 
P. C. R. cu privire la dez
voltarea învățămîntului în 
țara noastră.

Sesiunea Societăți! 
de științe Istorice

Zilele trecute a avut loc. 
Ia Brașov, o sesiune meto- 
dico-științifică organizată 
de Societatea de științe is

torice, la care au partici
pat reprezentanți ai filia
lelor din întreaga țară. Co
municările prezentate au 
tratat probleme privitoare 
la istoria patriei noastre, 
cit și probleme privind 
metodica predării lecțiilor 
de istorie.

Cn un deosebit interes 
au ascultat participanții la 
sesiune comunîcăriie „Bog
dan Petriceicu Hasdeu și 
problema unității naționa
le" — prezentată de prof, 
univ. Vasile Maciu — mem
bru corespondent al Aca
demiei și „Adunarea 
populară de Ia Alba îulia 
șî semnificația ei" de prof, 
univ. Ștefan Pascu. mem
bru corespondent al Aca
demiei, rectorul Universi
tății din Cluj, ca si comu
nicările „Glasul Ardealu
lui. ziarul dobrogean al 
unirii de la 1 dec. 1918“ 
(prof. Ion Nicoară. Brașov) 
„Aspecte privind lupta 
pentru unire în Banat, în 
toamna anului 1918“ (prof.

Vasile Popeangă, Arad). 
„Populația autohtonă de la 
răsărit de Carpați in sec. 
V - VI e. n." (prof. Ioan 
Mitrea, Bacău) și .Mișcări 
țărănești în satele depen
dente de orașul Brașov în 
anii 1848 - 1849 (prof. Flo
rin Saivan, Brașov)

în secția de metodică, 
prof. Gh. Smarandache din 
București a prezentat lu
crarea „Pregătirea lecției 
de istorie", iar prof, eme
rit Aurelian lordănescu din 
București lucrarea „Meto
dica lecției de comunicare 
de cunoștințe, tip prelege
re școlară".

în cadrul sesiunii au fost 
itrihuite si premiile acor
date de Societate parti- 
îipanților la concursul de 
lucrări științifice organizat 
de aceasta pentru profesorii 
din învățămîntul de cultură 
generală. Au fost premiate 
lucrările profesorilor Ion 
Nania din Pitești (premiul 
ID, Louis Roman din Bucu
rești (premiul ID, Ioan 

Ciurea din Brașov (premiul 
UD. De asemenea, s-au 
acordat mențiuni profeso
rilor Emil Persu din Rm. 
Vîlcea. Kovach Gera din 
Arad. Paul Păltăneu din 
Galați Ion Plesea din Alba 
îulia. Parei Binder din 
Brașov.

Schimbări de experieeță 
latre profesorii de 

educație fizică
In zilele de 8 și 9 ia

nuarie a.e. a avut loc la 
Piatra-b’emț o consfătuire 
avînd ca temă principală 
desfășurarea muncii de 
educație fizică și sport tn 
liceele de specialitate, in 
școlile profesionale și teh
nice din județele Bacău, 
Botoșani, Iași, Neamț, Su
ceava și Vaslui

La rîndul lor, profesorii 
de educație fizică din ju
dețul Bistrița-Năsăud au 
participat recent Ia un 
schimb de experiență pe 
tema modernizării predă
rii în specialitatea lor. S-au 
desfășurat cu acest prilej, 
lecții care au propus solu
ții noi în organizarea acti
vității cu elevii. Printre al
tele, s-a prezentat o încer
care de folosire a muzicii 
pentru dinamizarea lecției, 
pentru intensificarea rit
mului de lucru al elevilor 
și ridicarea stării lor afec
tive.
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CONSFĂ
STUDIUL LITERATURII ROMÂNE ÎN LICEU aprecieri

După cum s-a relatat In paginile gazetei noastre, Ministerul învă- Umîntufui organizează în prezent o serie de consfătuiri de lucru pentru discutarea problemelor legate de predarea unor materii de studiu in liceu. Au avut loc astfel de consfătuiri privind studiul matematicii, al chimiei și al fizicii, despre care am informat cititorii In numerele trecute. In pagina de față relatăm dezbaterile purtate in consfătuirea privitoare la studiul literaturii române, care a avut loc simbătă 21 decembrie 1968.Deschizînd lucrările consfătuirii tov. Traian Pop, adjunct al ministrului învățământului, a subliniat că, pînă la intrarea în vigoare în- cepînd cu anul școlar 1970—1971, a planului de învățămînt elaborat pe baza prevederilor Directivelor C.C. al partidului, se impune să se aducă îmbunătățirile necesare actualelor programe și manuale. Numeroase cadre didactice, /ca și o serie de articole apărute în prfesă a spus vorbitorul, au semnalat un volum exagerat de cunoștințe în programele șl manualele de literatură, în special la clasa a Xll-a. Numărul mare de scriitori și opere literare prevăzut de programele școlare nu permite profesorului să realizeze o analiză adîncită, multilaterală a fenomenului literar. Din cauza volumului mare de cunoș- ' ’ ----- x- documenteiernai latura teraturii în tarea elevi- ică de ana- ormarea u- supra unor ’a creației ă sau alta li noastre, ut partici- î facă pro- sderea în- îsuri, ast- viitor pre- tințelor de desfășoarecercetător de științe i cuvîntul ilomerarea :u materii etrimentul :, progra- tă au fost i prin in- mor noi capitole.:iv asupra rii cunoș- e se pre- e curs și 1 pote fi :imp. Nu i pentou le seamă Jacedon- 1 sînt a- a puține stei stări . Teodo- epartiția ;lase ale ©părere tineanu, i în pro- ar pu- idrul a- e să se j de ore lui Mi- iale, Al. ctualele idîncite. •amelor. :u, este irile se prezen- tor. La nestu- ru arta

nisterului de a organiza dezbateri despre calitatea programelor și manualelor, a spus că ele își vor vădi utilitatea numai în măsura în care vor fi urmate de măsuri practice. Pînă acum, însă, astfel de măsuri au fost foarte puține.Menționînd că învățămîntul este în general foarte încărcat, astfel îneît unui tînăr de 16—17 ani i-ar trebui minimum 10 ore zilnic ca să se pregătească bine, vorbitorul a fost de părere că descongestionarea programelor de literatură română se poate realiza pe două căi. Pe de o parte, în condițiile diversificării liceului în trei secții, este posibil ca la secțiile cu profil literar să se reducă numărul de ore la alte discipline, mărindu-se numărul orelor de literatură. Pe de altă parte, pot fi reduse substanțial actualele programe, fără a se renunța însă la nimic din bagajul cunoștințelor de teorie a literaturii, întrucît acestea sînt un instrument deosebit de’ necesar în studiul literaturii. S-ar putea opera însă reduceri la literatura veche, în cadrul căreia să fie studiate, în lecții speciale, numai scriitorii cei mai reprezentativi, ceilalți ră- mînînd să fie tratați în lecții de sinteză. De exemplu, se poate da o prezentare generală a cronicarilor, studiindu-se însă amănunțit numai opera unuia dintre ei — a lui Neculce. La fel se poate proceda la Școala ardeleană, unde s-ar putea insista numai asupra lui loan Budai-Deleanu. De asemenea opera lui Ion Eliade Rădulescu sau Mihail Kogălniceanu ar putea fi tratată în lecții de sinteză, pre- văzîndu-se în schimb lecții monografice despre Alecsandri, Ne- gruzzi, Filimon, Hașdeu, Odo- bescu, Eminescu, Creangă. Slavici. Macedonski. La clasa a Xl-a ar fi necesar studiul monografic al lui Delavrancea, Coșbuc. Goga. Ibrăi- leanu, Iorga, Sadoveanu. Arghezi. Rebreanu, Bacovia, Lovineaco, tar la clasa a XII-a al lud Căști- Petrescu, Blaga. Ctheeacs. Zafiara Stancu. Geo Bogza. Marts Preia.Cu privire ta

dezbătută în «coli înainte de a fi aplicată.Pentru a se înlătura supraîncărcarea, a spus în continuare vorbitorul, trebuie să se dea secției umaniste profilul care îi este propriu. îi chinuim pe elevii acestei secții cu 3 ore de matematică, 2 ore de fizică și 2 ore de chimie și în schimb nu dâm decît o singură oră de literatură universală. Profesorii de matematică predau elevilor de la secția umanistă In 3 ore materia pe care o predau celorlalți în 6 ore și rezultatul este, bineînțeles, că ei nu-și pot însuși cunoștințele respective. Dacă s-ar da secției umaniste un profil într-adevăr umanist, dacă s-ar pune accentul pe studierea limbilor, dacă s-ar adinei și gramatica, am avea timp să predăm materia cum trebuie.în ce-i privește pe autorii manualului de literatură pentru clasa a XII-a, consider că sînt niște eroi, dacă avem în vedere condițiile de termen în care au lucrat și care au făcut chiar ca manualul să fie difuzat în școli fără ultimele corecturi.Prof. Nicolae Saftu, de ta Liceul nr. 21, a arătat că nu numai elevii, dar și profesorii de limb* română sînt supraîncărcat;, pentru că sînt puși în situația de a asigura ca toate cunoștințele prevăzute de programă să intre in capetele supraîncărcate ale elevilcr. Aceștia la rîndul lor trebuie să parcurgă foarte multe texte. Cred că ar trebui să modernizăm predarea și, pe de altă parte, să renunțăm la unele lucruri care depășesc posibilitățile de înțelegere ale elevilor. De aceea manualul eu trebuie redactat de perse caii ta ti. d de profesori de liceu, rămutind ea profesorii universitari să-l avizez» din punct de vedere rtiintifie.In privința programei, aș propune să se renunțe la sistesnul predării unui scriitor nuanai intr-o oră sau două. în acest scop, p- dintre ei ar putea fi stociati ta școala de 10 ani. în cadrai teoriei literaturii, cretadu-ee astfel pesa- bîlitatea să » acorde tzai mtate ore pentru ana'-za cperet anta E- gătare as L-teratur» C9caes3p>- rssi stas peetro ssataesea et ptaă ta As» Btaadtata. pe Știroe oe 
atrtta.<L Orsog eă

unele valori cum ar fi cronicari ca Miron Costin, de exemplu. Nu trebuie să se exagereze nici la literatura actuală căci, dacă predăm adîncit pe Blaga, Arghezi, Barbu, elevii vor putea înțelege și pe Marin Sorescu sau Ana Blandiana.Acum, în școală se pune accent pe lucrările de sinteză, căci în ultimă instanță, la bacalaureat, elevii sînt apreciați după aceste lucrări. Se intimplă însă ca elevii să învețe lecțiile de sinteză pe dinafară, iar la examenul de bacalaureat doar să le transcrie.Anul acesta avem o situați* foarte grea la clasa a XII-a. Sin- tem foarte în urmă cu materia, este imposibil tă o putem termina pînă la sfirșiiul anului. Dacă nu vom primi indicații precise In acest sens, fiecare va face cit va putea.Prof. Rodie» Boțoman, de la Liceul nr. 25. a arătat că elevfi, supraîncărcați în cadrul întregului proces de învățămînt sînt foarte supraincărcațl și la literatura română. Se impune de aceea, de urgență, o descongestionare a materiei, căci altfel nu ne putem desfășura orele cum trebuie. în liceul nostru, de exemplu, rintem in situația de a nu le mai putea da eie- vtioc ctacpuneri pentru că nu au timp să le lucreze. Pentru descongestionarea materiei aș propune ca notiuniie de teorie a literaturii să fie foarte atent selectate și să se predea la o clasă guri miră- în mod deosebit sti se pare că trebuie revăzută pregrama de limba roenânâ ia dasa a X-e. Cred că 
na este tane să se ceară cnopz:- tese de gramatic* ta avarierea în faexutate. deoarece gramati-ta ca se ssxbasă aprofundat în been și cu tati el-ern au pes^ăutotoa sâ-țt Sa ne metEtetee.Acel acesc*. a spus prei Victoria.
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de ase- probie- sau dese cere ul unei i să fie ixprime : opera tualelor >ă, profesorii nu dispun de timpul nece- 
,« n adîncită aoiți să le ex- rații generale ac decît să le istă cauză ei iteratura, nu ixprima punc- ale despre u- despre uniiar trebui îm- sul rezervării ire de ore la ii, ore care să pentru pro- : pentru com-vu, de la Li- inițiativa mi-

fost de părere ca trebuie Să fie nvl tarta programă ci poate să fie mult mai larg.Arătînd că programa pentru clasa a Xl-a prevede 31 de autori, patru capitole mari, 13 subcapitole și 40 de opere importante, iar cea de clasa a XII-a 5& âe autori și 66 de opere, prof. Ion Ivan de la Liceul „Gh. Șincai" a subliniat că în aceste condiții este practic imposibil să se realizeze un studiu temeinic. El a propus ca problema reducerilor din programe să fie considerata în întregul context al studiului limbii și literaturii. în a- cest sens, a fost de părere că este indicat să se introducă elemente de compoziție începînd din clasa a V-a, iar studiul stilisticii să fie trecut din clasa a IX-a în clasa a XI-a. Pentru o mai adîncită studiere a scriitorilor este bine să se reducă numărul acestora, du-se în schimb numărul acordat analizei celor mai tante opere.în urmă cu două luni, prof. Const. Marinescu, de la liceul „Mihai Viteazul", profesorii de literatură română din Capitală au fost chemați la Liceul nr. 10 să li se comunice reducerile din programa clasei a XII-a. Ni s-au înmînat niște foi în care erau indicate unele reduceri. Am vrut să luăm cuvîn- tul, dar nu ni s-a dat. Am fost a- nunțați în schimb, că în numărul din săptămîna respectivă al „Gazetei învățămîntului" se va publica în întregime programa cerută la bacalaureat. A trecut o săptămînă, apoi alta, a trecut o lună și mai bine fără să se publice nimic. S-au difuzat în școli, e drept, unele îndrumări cu privire la reducere, dar acestea difereau total de cele care s-au comunicat în ședința amintită.Reducerile din actuala programă nu pot fi rodnice, întrucît nu rezolvă problema. Este necesar să fie elaborată o programă nouă, cu participarea reprezentanților Uniunii Scriitorilor și a cadrelor universitare, care să fie însă amplu

Ar fi bine să se tipăreasc* • antologie «cotară de texte hteswre. deoarece elevti iatimnesă gre-tiu

marin- de ore impor-a spus

m procurarea necesare.Prof. L DczoitreseB. inspe ta înspecuxatui «cotar ai sau: ziului 3ucurești, s-a iertară; acord ca propunerile de y-’-ry care a programelor de litera: română considerind Insă că necesară o matură chibzuind* asupra modului cum se va realiza ceasta simplificare. Nu e bine, spus prof. Dumitrescu, să se 1 nunțe la literatura veche. Cro carii merită să fie studiați. Mi se pare în schimb că lista autorilor propuși de tov. Șovu a fi studiați monografic este rezonabilă. în ce privește literatura contemporană, cred că este bine să se renunțe ia amănunte. Aici, rolul principal revine nu manualelor, ci profesorului. Este greșit să se creadă că manualele sînt decisive în pregătirea elevilor. Aceasta înseamnă a ignora rolul profesorului.în încheiere prof. Dumitrescu a propus ca în ultima clasă a liceului să se facă o privire generală a- supra istoriei limbii române.O atenție mai mare pentru studierea în liceu a problemelor de limbă a cerut și prof. Caius Pop, de la Liceul „Tudor Vladimirescu". El a apreciat totodată că unele din neajunsurile predării literaturii provin și din faptul că manualele sînt alcătuite pe criteriul cursurilor universitare și nu țin seama suficient de particularitățile elevilor de liceu.La numărul de ore de care dispunem, cu toată dorința noastră de a preda cît mai mult, nu putem face față materiei prevăzute în programe — a spus prof. Grațiela Ștefan, de la Liceul „I. L. Cara- giale". în ce privește problema raportului dintre literatura clasică și cea actuală și ponderea lor în programa școlară cred că trebuie să păstrăm un echilibru în acest sens. Nu putem renunța însă la

ce te sta
LJw-* 

âe 
’ - _

a

ztarti. ta ecodrtrite prea piron sătaxxl irierar. des actar eacă. paaxtocă Esre caecesar. de aee textitito titerzr tacd <
O jcccesr

F'"pcase a. de a »o

F

Sî

să a~ 
i se e&oboe

■teze se rota s de ex* wa» S pretat Dznto. tar-c srogură are se
pesar- a prea 
•tașterea «ț-n— 
dat» se s-z a~ necesar să seea sa

02 LSZ2

Ț'

tari ea bine selectată Mi se pare tat necesar ca pentru predarea litțrîturt: universale să se reia clasele umaniste două orea ee •eJcr.
UU -ui Statainici tratate de iste nici manuale. Trec; experiența școlii Dea: precum șt experierț cută pe plan mond: privește realizareaMulte din manualele noastre tfin trecut erau valoroase, mai ales !n ce privește sistematizarea Jor. Cei care sînt chemați să intocmească programa și manuaieie tietarie să fie nu numai specialiști într-czs a- numit domeniu, ci și tanti pedagogi și psihologi, căci dac* tna Iele nu sînt sistematice, dad țin zeama de partirolaritâtile hice și de virstă ale elevilor, aceștia «înt puși în impositiuțate de a le utiliza singuri, in mod independent. Constat că nici pentru mine predarea literaturii române nu mai constituie o plăcere, din cauza avalanșei de date inutUe, care nici nu pot fi însușite de elevi.Ce anume aț propune’ Cred că pot fi scoși din programe Ghica. Dinicu Golescu, Cîrlova. care ar putea fi prezentați într-o lecție in-

ia

zero pe săptămtaă.în ce privește literatura română, ia saluta; cu toți, cu o deosebită curor.e. nrtnxiucerea unor scriitori cn Bfaga sau Barbu. Studiul acești insă prezintă numeroase greu- tir_ cere elevilor o anumită cul- țe care ei nu o au.= : necesar ca, atîtpentru studiul adîncit al literaturii naționale, cît și pentru înțelegerea literaturii universale, să se gească pregătirea generală a vilor astfel îneît ei să devină receptivi la fenomenul literar.
lăt- ele- mai

în încheierea consfătuirii a alcătuit un colectiv dintre partici- panți în scopul revizuirii și îmbunătățirii actualelor programe de literatură. După ce colectivul își va încheia activitatea, programele vor fi supuse dezbaterii tuturor profesorilor de liceu.
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FIA Șl
ȘTIINȚIFICFilozofia — concepție generală despre lume. Ce este filozofia ? Problema fundamentală a filozofiei. Materialismul și idealismul — două linii fundamentale în filozofie. Partinitatea filozofiei.Apariția marxismului — o revoluție în filozofie. Condițiile apariției filozofiei marxiste. Esența revoluției înfăptuite de marxism în filozofie.Materialitatea lumii. Noțiunea filozofică de materie. Unitatea lumii materiale. Mișcarea — modul fundamental de. existență a - -teriei. Formele fundamentale ale mișcării materiei. Spațiul și timpul.Conșli’n’a — forma superioară de reflectare a lumii materiale. Rolul practicii social-istorice în dezvoltarea conștiinței.

Conexiunea universală. Legea — formă a conexiunii universale.Contradicția — izvorul dezvoltării. Contradicția și rolul ei în dezvoltare. Unitatea și lupta contrariilor. Contradicții antagoniste și contradicții neantago- niste.Dezvoltarea ea trecere de la o calitate la alta. Noțiunile filozofice de calitate și cantitate.titative la schimbări calitative. Diversitatea formelor de salt.Sensul dezvoltării. Negația dialectică și rolul ei în procesul dezvoltării. Caracterul progresiv al dezvoltării.Teoria cunoașterii. Posibilitatea cunoașterii lumii. Treptele procesului cunoașterii. Rolul practicii în procesul cunoașterii.Rolul determinant al modului de producție în viața sertaiă. Corelația dintre forțele de producție și relațiile de producție.Baza și suprastructura. Bază și suprastructură. Raportul dialectic dintre bază și suprastructură.

Noțiunii---------------------- -—i. Trecerea de la acumulări can-

Poporul — făuritorul istoriei. Rolul poporului și al personalității în istoLe Creșterea rolului maselor populare în socialism.Clasele sociale și lupta de clasă. Originea claselor sociale. Caracterul istoric al claselor. Lupta de clasă și rolul ei în dezvoltarea societății. Misiunea istorică a clasei muncitoare. Schimbările petrecute în structura de clasă a societății noastre. Clasa muncitoare, clasă conducătoare în țara noastră. Alianța clasei muncitoare cu țărănimea muncitoare.Partidul Comunist Român — forța politică conducătoare în Republica Socialistă România. Partidul Comunist Român partid marxist-leninist, conducătorul încercat al poporului nostru în construirea socialismului. Creșterea rolului conducător al Partidului Comunist Român în etapa actuală de dezvoltare a țării noastre. Importanța istorică a celui de-al IX-lea Congres al P.C.R. Conferința Națională a P.C.R. și importanța măsurilor adoptate.Revoluția socială. Revoluția socială și cauzele ei. Caracterul și forțele motrice ale revoluțiilor sociale. Teoria marxist- leninistă a revoluției socialiste. Revoluția populară în România (cauzele obiective, sarcinile si forțele motrice). Victoria de- pL ă -j < •’toitivă a socialismului în țara noastră.învățătura marxist-leninistă despre stat. Originea și esența statului. Tipuri
;a

de stat. Necesitatea și rolul statului de dictatură a clasei muncitoare. Suveranitatea de stat. Statul socialist român — stat unitar, independent și suveran. Statul socialist român — cucerire istorică a poporului nostru. Creșterea rolului starului in etapa actuală. Profundul democratism al orînduirii noastre socialiste și de stat.Națiunea. Națiunea — formă istorică de comunitate umană. Națiunea în capitalism. Națiunea în socialism. Dezvoltarea națiunii socialiste române.Rezolvarea marxist-leninistă a problemei naționale în țara noastră. Frăția dintre oamenii muncii români și cei care aparțin naționalităților conlocuitoare. Unitatea moral-politică a tuturor oamenilor muncii din patria noastră în jurul partidului și guvernului.Pacea și războiul. Problemele păcii și ale războiului în condițiile epocii contemporane. Cauzele și caracterul războaielor. Problemele păcii și războiului în condițiile contemporane. România — factor activ în lupta pentru pace și progres social. |Patrie șl patriotism. Patriotismul socialist — treaptă superioară a patriotismului. Legătura indisolubilă dintre patriotismul socialist și internaționalismul proletar. Politica consecvent internațiohalistă a P.C.R.Conștiința socială și rolul ei în viața societății. Conștiința socială, reflectare a existenței sociale. Rolul activ al ideilor

ftanțial, aslgurîndu-ne condiții pentea * ne dedica mâi deplin creșterii că» lor mai mici vlăstare ale patriei. întregul nostru colectiv Înțelege să răspundă acestor măsuri printr-o ao tivitate mereu mai rodnică".în școala cătunului Drumul Caro» lui, din județul Brașov, una dintre cele mai înalte așezări stabile din țara noastră, își desfășoară activitatea de un lung șir de ani Învățătorul Marin Ionescu. „Prevederea prin care cadrelor didactice, care își desfășoară activitatea în condiții deosebite. mai dificile, li se reduce durată stadiului pentru obținerea gradațiilor de vechime constituie o recunoaștere a strădaniilor depuse de a- aemenea învățători și profesori ne-a spus acest dascăl iubit șl respectat de toți locuitorii cătunului. Ea este pentru noi un puternic stimulent, în- demnîndu-ne să fim demni de prețuirea ce n! se arată".Măsurile prevăzute ta Hotărîrea Consiliului de 1 jorarea saîariilr noului sistem d gul tavătămtat tata. puternic f tartruetiv-eduea pe oamenii scol plia la dezvob ta perfecționare
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a iezbl™ ta primul «dezi problema unide Becesrtatoa ca școa- 
ta .arâ geoeraZ. Se ea rurală sas să aibă cadre la fel dei_se presă na. »-a aizpta: dezide- ac ^a se wtifiea «ccataie nor- maje. hxrt anxlvenfii lor să fia ztecix ~.vi app pentru aceeași m-e- mro*. S-a cerut ca unificarea să m î împărțirea e învățătoris șeii tâe tastitsSori ri ca pregătirea te șcclfie cmficate — realiza- te la rtvefciî șcciilor ce institutori — să aibă durata de 5 ani In le- cw cei ii» ni dcS-a peetet al crri-.ae» âe r — «o*:> complimentare M earwBe de adalți — Con- zresti ri-a exprimat dorința ca școlile complimentare să devină obligatori: și pentru fe» și să func- țiMKae cu un program de conferințe și lecții, a cărui alcătuire să fie lăsată la aprecierea învățătorului. De asemenea, s-a propus ca statul să dea o mai mare impulsiu- ne cursurilor de adulți, ajutîndu-le în cadrul Congresului s-a dat citire proiectului de statut al „Societății învățătorilor din România", care a fost votat în unanimitate. Așa cum se arată în art. 3 al Statutului, scopurile societății erau, îndeosebi, acelea de „a întări sentimentul de solidaritate între învățătorii din toată țara, lucrînd pentru îmbunătățirea stării materiale și culturale a membrilor săi" și „de a lucra pentru răspîndirea culturii la sate". Printre mijloacele propuse pentru atingerea acestor scopuri se numărau dizertațiile, conferințele, întrunirile școlare, conferințele sătești, cursurile de adulți, congresele anuale.După congres, învățătorimea era mulțumită: exista o revistă care reprezenta bine interesele școlii și ale învățătorilor, avusese loc cu succes primul congres învățătoresc pe țară, se înființase societatea care îi încorpora pe toți cei ce aveau de înfăptuit aceeași misiune și de rezolvat aceleași greutăți.Dar cei care nu vedeau cu ochi buni emanciparea învățătorilor au început să acționeze. Loviturile veneau în special din partea administrației, care îi bănuia pe conducătorii societății de a fi socialiști. A- supra lui Lungu, persecuțiile se țineau lanț. El a fost mutat, pentru a

ta viața societății. Formarea și dezvoltarea conștiinței socialiste în țara noastră. Creșterea rolului conștiinței socialiste în etapa actuală de dezvoltare a României. Normele socialiste de conviețuire în societate. Rolul crescînd al colectivității în educarea comunistă a oamenilor.Absolvenții liceelor pedagogice de învățători și educatoare, absolventele cursului fără frecvență cu durata de doi ani, organizat pe lîngă liceele pedagogice de educatoare, precum și absolvenții institutelor pedagogice de învățători vor susține examenul de diplomă în condițiile prevăzute în Instrucțiunile M.I. nr. 64101/1966, difuzate liceelor pedagogice.Candidații de Ia liceele pedagogice de învățători și educatoare vor fi examinați Ia examenul de diplomă după cum urmează :— la literatura română, literatura maternă, istoria patriei și filozofie din ina- teria prevăzută în programele examenului de bacalaureat;— Ia limba română (gramatică), limba maternă (gramatică), metodici, pedagogie generală și pedagogie preșcolară, candidați! vor fi examinați din materia prevăzută în programele -e valabile în prezent în liceeCandidați! de învățători ria prevăzut? loseso In prez îdagogice t mate- se fo

nu-și mal ministrar, în același tații socie mutați și stilului de Cu toat militanți după num revista „ț ;sâ-și întrt nea. nu s- de-al doil care urma rindurile dornici de profesiona loc la mit diferite pr> Iuții pentn asemenea aceea a <x țătorSor ct dactic de t cietatea in. forma o so< didactic pri dorința de : rilor. Nu se; tice pentru puneri, pent în acestevățătorilor după trei ar o mare lovit me, care, în ți-a exprimai „în trecutul < trașcu — înv; avusese o mi mai adînc răs nită din 1897 se cristalize «Școala viitoai greș din Ploie vățătorilor, so cercare de coi treagă. Dar ni mai nețărmurit țătorimea ca . prăbușirea «ț Societății, către și începutul anPrlntr-un uit: viitoare" putu s tima dată cu 10—11—12, din brie 1899 și ianuAdevăratul m carii învățătorii! în ziarul „La Rc nescu, ministrul strucțiunii, care satelor „se unesi tîlharii în bîlciu mînt pentru țăran Lungu stă „mai r. clubul socialiștiloLa înfrîngerile i carea învățătoreas; mai multe cauze. Acestea erau în primul rînd „pricinile din afară" — persecuțiile și piedicile puse în calea mișcării de către conducerea de atunci a statului, care vedea în învățători, crunt exploatați prin salariile de mizerie acordate și dis- prețuiți moralicește, un adevărat pericol, mai ales în ceea ce privește acțiunile de ridicare a țărănimii, cea mai largă pătură socială' exploatată în acel timp. Pe de altă parte, cu lefurile lor atît de scăzute învățătorii nu putea suporta cheltuielile pentru susținerea unei reviste și a unui aparat de conducere a mișcării, pentru organizarea unui congres. Se adăuga, la toate acestea, și faptul că învățătorimea nu se ridicase, în totalitatea el, la un grad înalt de conștiință profesională.Prin ideile de înaltă valoare socială pe care le-a promovat, prin începutul de cristalizare a unui program de luptă pentru afirmarea școlii ca factor de cultură și de civilizație, dar mai ales prin ecoul acțiunilor ei, care s-a transmis și s-a amplificat chiar după dizolvarea sa, Societatea învățătorilor a înscris o pagină de seamă în istoria luptei pentru unitatea de acțiune a corpului didactic din România



Publicăm proiectul planului de învățămînt al școlii generale de 10 ani în vederea discutării Iui în consiliile pedagogice ale tuturor școlilor de cultură generală.Pentru definitivarea acestui proiect, cadrele didactice sînt solicitate să-l examineze cu toată atenția și să contribuie la îmbunătățirea lui cu observații și propuneri.Observațiile și propunerile vor fi înaintate, pînă la 30/11969, inspectoratelor școlare județene, care le vor trimite Ministerului învățămîntului (Direcția generală pedagogică a învățămîntului de cultură generală) pînă la 15 II1969.Potrivlt Directivelor Comitetului Central al Partidului Comunist Român privind dezvoltarea învățămîntului, începînd cu anul școlar 1969-1970 urmează să se treacă. în mod treptat, la înfăptuirea învățămîntului obligatoriu de 10 ani. în acest scop, prezentăm în continuare modalitățile de realizare a școlii generale de 10 anî.Așa după cum se arată în Directive, școala generală de 10 ani este chemată să asigure întregului tineret o cultură generală mai dezvoltată, potrivit cerințelor actuale ș! de perspectivă ale societății noas ire, progresului științei și tehnicii contemporane. Această pregătire de cultură generală va permite tinerilor care se vor orienta spre școli profesionale să dobîn’dească ® calificare la un nivel mult mai ridicat și într-un timp mai scurt.Școala de 10 ani va urmări să asigure șî o pregătire cu caracter tehnic-practic care să contribuie la orientarea școlară și profesională a elevilor și, în același timp,

de cunoștințe or- pe ansamblul ce-conținutului învă-

să ușureze însușirea ulterioară a profesiunii, atît prin școli profesionale, cît și prin calificarea la locul de muncă.Conținutul învățămîntului prevăzut pentru școala de 10 ani va avea un caracter unitar, euprin- zînd un sistem ganic închegate lor 10 clase.La stabilirea țămîntului pentru clasele I-X s-a urmărit eșalonarea mai judicioasă a disciplinelor în condițiile școlarizării copiilor de la vîrsta de 6 ani, corelarea mal bună a acestoi discipline la nivelul fiecărei clase și pe ansamblul anilor de studii gradarea treptată a efortului elevilor, astfel încît să se evite supraîncărcarea acestora.Proiectul planului de în vățăm în t prevede un număr mal mic de ore cu cîte 1-3 ore pe săptămînă la cl. I-VIII, față de planul școlii de 8 ani și cu cîte 2-4 ore la cl. IX X, față de planul în vigoare pentru anii corespunzători ai liceului, obținîndu-se astfel o dozare mai judicioasă a efortului elevilor.

La elaborarea noilor programe se va avea ta vedere o mai bună organizare și eșalonare a cunoștințelor, eliminarea unor amănunte, a datelor nesemnificative, evitarea repetițiilor și îmbinarea rațională a organizării concentrice cu eea lineară a materiei, realizarea unei strînse corelații a cunoștințelor ta cadrul fiecărui obiect și a celor predate la diferite obiecte, ta vederea sporirii accesibilității.în stabilirea conținutului programelor se va ține seama de posibilitățile elevilor de nivel mediu, în acest scop, programele vor pre- v edea cerințe ininimale, lăsîndu-se totodată profesorilor posibilitatea să dezvolte anumite eapitole și teme, în funcție de condițiile clasei cu care lucrează. Totodată, ta cadrul fiecărei programe se va rezerva nn timp mai mare pentru exerciții, probleme, lucrări aplicative etc. în scopul fixării și consolidării mai bune a cunoștințelor. nrecom și al legării lor mai strînse de practică.în ceea ce privește pregătirea de cultură generală a elevilor, în clasele I-1H1 se va asigura un fond comun de cunoștințe de cultură generală, eare să le permită, după promovarea elasei a VUI-a, să-și continue studiile, fie ta tavă- țămîntul liceal, fie în clasele IX—X ale școlii generale. în clasele IX—X se va lărgi și aprofunda studiul disciplinelor fundamentale — predate în anii anteriori șt cu o pen- 

dere mare ta liceu •— discipline de însemnătate deosebită pentru pregătirea tînăruiui.Astfel, limba și literatura română se vor preda în cîte 4 ore pe săptămînă la fiecare clasă, matematica în cîte 5 ore, fizica în cîte 3 ore, chimia in cîte 2 ore, limba străină, studiată in continuare din clasa a V-a, în cîte 2 ore pe săptămînă.Cultura generală va fi întregită și prin predarea altor discipline ca : biologia? instrucția civică, igiena cu elemente de puericultură, cultura muzicală, precum și prin unele acivitățl științifice, artistice, practice etc.Intrucît pregătirea de cultură generală pe care urmează să o primească elevii din clasele IX—-X ale școlii generale va fi apropiată de cea din primii doi ani ai liceului, li se creează posibilitatea trecerii în învățămîntul liceal, după absolvirea clasei a X-a, pe baza unor examene dp diferență la u- nele obiecte.In acest scop, în planul de școlarizare al liceului va fi rezervat, anual, un anumit număr de locuri care. In momentul generalizării școlii de 18 ani va ajunge la circa 8—10 la rată, atît Ia învățămîntul de si cît șt la cel seral. Studiile liceale vor putea fi continuate și prin cursurile serale și fără frecvență.Toți ferent nează fond comun de cunoștințe și de
elevii claselor IX—X, tadi- de mediul in eare funcțio- țcoala, vor dobîndl șt un

prinderi tehnice cu caracter general care va constitui pentru ei nn mijloc de orientare școlară și profesională, ușurîndu-Ie, totodată, calificarea ulterioară atît prin școli profesionale, cît și în producție.Fondul comun de cunoștințe și deprinderi tehnice se va realiza prin studiul electrotehnicii și al desenului tehnic.Pregătirea practică se propune a fi realizată prin două modalități :1) în cadrul lucrărilor practice organizate pe cercuri (în cîte 2 ore pe săptămînă în fiecare clasă), potrivit opțiunilor elevilor șl bazei didaetice-materiale a școlii (în varianta I prevăzută în proiectul planului de învățămînt);2) în cadrul practicii de 1 zi pe săptămînă —- 4 ore — (în varianta a iî-a a proiectului planului de învățămînt), organizată în unități economice, ateliere ale școlilor profesionale etc. potrivit condițiilor în eare funcționează școala. în a- ceastă modalitate elevii nu vor mai efectua lucrările practice organizate în cercuri.Prima modalitate are ta vedere ta principal școlile din mediul rural, precum șî unele școli din mediul urban care, pentru început, nu vor dispune de posibilitatea organizării practicii de 1 zi. în acest cas orarul școlilor de la sate va fi organizat, în perioada muncilor agricole, în 5 zile pe săptămînă, astfel încît elevii să dispună de 1 zi liberă în eare să poată participa, alături de părinți, la lucrările agricole. în perioada de iarnă, 

procesul de învățămînt s® ▼» desfășura în 6 zile pe săptămînă. Același orar, de 6 zile pe săptămînă, se va aplica și în școlile din orașe în care se va folosi prima modalitate de pregătire practică a elevilor.Adoptarea de către școală a celei de a doua modalități se va putea face, în funcție de capacitățile pe care le pot oferi pentru practica elevilor unitățile economice și școlile profesionale existente fn localitate.Corespunzător celor două modalități de realizare a pregătirii practice au fost elaborate 2 variante de planuri de învățămînt: varianta I care totalizează cîte 26 de ore pe săptămînă la fiecare clasă și varianta a n-a — cu 1 zi de practică pe săptămînă — care totalizează cîte 28 ore la fiecare clasă.Obiectele de cultură generală la clasele IX—X vor fi predate de către profesorii absolvenți ai universităților sau institutelor pedagogice ; disciplinele tehnice-prac- tice vor fi predate de profesori de fizică, pentru electrotehnică și profesori de desen sau matematică pentru desenul tehnic. Lucrările practice din cercuri vor fi conduse, după caz, fie de către profesorii de fizică, fie de către profesori- maîștri. Practica de o zi, în condițiile în care aceasta se va realiza în atelierele școlilor profesionale, va fi îndrumată de către maiștrii- instructori din unitățile școlare respective, iar în cazul unităților

®e®n®miees de tetasieîerf șâ specialiști din cadrul acestora.în vederea pregătirii ta viitor a cadrelor didactice necesare claselor IX X vor fi reexaminate profilul și durata unor facultăți, precum și posibilitatea pregătirii pedagogice ta învățămîntul tehnle- postliceatGeneralizarea școlii de 18 anî se va realiza treptat, începînfl din anul școlar 1969—1370, pe măsura creării condițiilor necesarei pornta- du-se de la oraș Sa sat.în mediul rural clasele IX—X vor fi înființate, mai tatii, în localitățile în care fimeționează școli de 8 ani puternice, eare dispun de spațiu de școlarizare, cadre calificate și nu necesită internate.Ținîndu-se seama de faptul eă in țara noastră, se organizează pentru prima dată o asemenea școală, primul an va avea un caracter experimental, creîndu-se, astfel, timpul necesar elaborării unor planuri și programe cît mai adecvate. Pe baza experimentării se vor desprinde concluzii care vor permite perfecționarea, în continuare, a planului de învățămînt, a programelor și manualelor școlare, a organizării claselor respective, precum și a modalităților de pregătire a cadrelor didactice.în acest scop, în anul școlar 1969/1970 se vor organiza cîte 5—10 școli în fiecare județ, ee stabilite de inspectoratele județene. vor fi școlare
PLANUL DE ÎNVĂȚĂMÎNT AL ȘCOLII GENERALE DE 10 ANI: (PROIECT)

*

I.1.

4.
5.II.

DISCIPLINE UMANISTELimba șî literatura românăa)b)c)d)e)f)g)

Varianta Clasele
Nr. săptămîni

Varianta a Il-a cu o zi de practică
Liceul actual

îdiu rural

t

Cercurile științifice, tehnice, artistice, practice la el. VI—VIII se desfășoară în cîte 2 ore la interval de 2 săptămîni pe grupe de minimum 15 elevi, orele respective intrind in norma profesorilor. Toți elevii stat obligați să activeze în cîte un cerc.

dozarea mai judicioasă a efortului elevilor pi- A s;:L = r. la clasa I orele de aritmetică se vor u. A trimestrul 1 — 3 ore, trimestrele II și IU e ri: .Imită. Ora de aritmetică din trimestrul I s ?<::vr.ăților libere, care vor totaliza în acest

sînt activități la alegere, obligatorii și intră în norma cadrelor didactice. 
. —x 4nwg săntămîni.

Citit-scrisDezvoltarea vorbiriiGramaticaCitire, lectură literară cu elemente de teorie literară Compunere-expunere .... Cunoașterea mediului înconjurător Elemente de istoria literaturii româneLimba modernă..........................................................a) Limba modernă (studiată în continuare)b) A doua limbă modernă la alegere (engleza, franceza, germana sau rusa)Limba
IstoriaIstoria anticăIstoria' medieIstoria modernă și contemporană .Istoria României

latină

Observații

a)b)c)
d)
Instrucția civică

DISCIPLINE REALISTE6. Matematica .a) Aritmeticab) Geometria planăc) Geometria în spațiud) Algebrae) Trigonometria7. Fizicaa) Noțiuni de structura substanței,tricitate . . ...b) Mecanică, căldurăc) Electricitate, optică, noțiuni de8. Chimia . .........................................a) Chimia generală și anorganicăb) Chimia organică
9. Cunoștințe despre natură și om10. Științe biologice . . . .a) Botanica........................................b) Zoologia .....c) Anatomia, fiziologia și igiena omuluid) Biologie (ecologie, evolutionism, ș-me::11.12.

III.
Igienă și puericulturaGeografiaa) Geografiab) Geografiac) Geografia
DISCIPLINE

județuluiR. S. România lumii (fizică, economică, po'.
ESTETICE ȘI EDUCAȚIA FIZICĂDesenul și elemente de istoria artelor plasticeCaligrafia . . .Cîntul, muzica șî cultura muzicalăEducația fizică.........................................IV. DISCIPLINE TEHNICE-PRACTICE ȘI PREGĂTIRE FXAC

13.14.15.16.
17. îndeletniciri practice................................18. Cunoștințe tehnice și lucrări aplicativea) lucrări în lemn (băieți)b) lucrări în metal (băieți)c)d)e) Lucrări de electrotehnică (băieți)Lucru de mînă și gospodărie (fete)Noțiuni de agricultură cu lucrări m.".:::(băieți și fete) ."........................................................Electrotehnică ................................................................Desen tehnic ................................................................f)g)19. Lucrări practice în cercuri organizate potrivit opțiunilor elevilor -•*—.-i.. .. .....i" nănS fTTsprie- cle-rtrc

(1) (1) (1)(1)(1) (1) (1)

Totalul pe discipline la clasa I indică numărul de activități pe săptămînă. Durata unei activități la această clasă crește în decursul anului școlar de la 25 la 40 minute, activitatea didactică realizîndu-șe, astfel, numai în 12—14 ore pe săptămînă. Diferența de timp pînă la 22 ore, cît cuprinde orarul pe săptămînă pentru clasa I, este afectată activităților libere și îndrumării individuale a elevilor.

Lucrările practice în cercuri se vor efectua. săptămînă!, pe grupe de 10—15 elevi.

1

*
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Opinii privind desfășurarea

activității la clasele I

cu copii de 6 ani
zîlele de 27 și 28 decembrie au avut loc, în cîteva centreîn 1968 din țară, consfătuiri organizate de Institutul de științe pedagogice și de institutele de perfecționare cu cadrele didactice care predau în clasele I cu copii de 6 ani și cu inspectorii școlari care se ocupă de aceste clase. Tematica discuțiilor a permis sondarea posibilităților de realizare a sarcinilor prevăzute prin planul și programa care se a aplică la aceste clase, evidențierea Rezultatelor pozitive dobîndite, ca și a neajunsurilor ce se ivesc în buna desfășurare a activității in- kstructiv-educative cu cei mai mici ♦elevi. Consfătuirile au prilejuit totodată și un schimb de exeperi- ență între cadrele didactice care creează o experiență pedagogică nouă, ce va constitui suportul practic al unor generalizări pedagogice ulterioare.Discuțiile au abordat aspecte foarte variate ale activității didactice cu copiii de 6 ani — conținutul planurilor și al programelor, tehnica metodică a diferitelor o- biecte de învățămînt și activități educative, sistemul de organizare a muncii instructiv-educative, posibilitățile de asigurare a bazei tehnico-materiale, colaborarea cu familia și cu ceilalți factori educativi.S-a apreciat în unanimitate că sarcinile didactice stabilite prin planul și programa de învățămînt sînt adecvate particularităților de vîrstc le copiilor, fiind atractive și ac» sibile pentru ei. Participa»‘d.la discuții au arătat valoa- rfeQ .Hstructiv-educativă a disciplinelor Și activităților specifice in- tțo^use la clasa I, subliniind că numărul de ore afectate fiecărui obiect de învățămînt este în general corespunzător. Unele cadre didactice însă, manifestîndu-și a- cordul deplin cu planul de învăță- mînt și cu cerințele programelor, au arătat că numărul de ore afectat pentru limba română și, mai ales, pentru matematică nu permite consolidarea temeinică a cunoștințelor predate. în acest sens s-a cerut să se asigure cel puțin <’te 6 ore pentru predarea fiecărui ifrup de litere (3 pentru scriere și 3 pentru citire), ceea ce ar necesita mărirea numărului de ore prevăzute în planul de învățămînt S-a propus insistent să se mărească numărul de ore Ia aritmetică (cite 4 ore în fiecare trimestru), pentru a se putea asigura timpul necesar efectuării exerciți jlor de consolidare.’articipanții la discuții au re- e scut importanța perioadei pregătitoare, la limba română și la aritmetică, pentru familiarizarea copiilor cu problemele specifice acestor două discipline de bază și pentru introducerea lor treptată în sistemul de cerințe și în ritmul muncii școlare. în privința duratei acestei perioade părerile au variat. Unele cadre didactice, în special cele din centre urbane mai mari, aii cerut să se scurteze perioada respectivă ; altele însă, insistînd asupra dificultăților întîmpinate în cadrul ei, au cerut să fie prelungită. Asemenea opinii contradictorii demonstrează că este necesar să se pornească de la indicațiile programei, care precizează 5 săptă- mîni . pentru perioada pregătitoare, urmînd ca aceasta să fie scurtată Ia 4 săptămîni sau prelungită la 6, 

ji funcție de condițiile concrete ale fiecărui colectiv de copii.Arătînd că elevii care au frecventat instituțiile preșcolare s-au adaptat mai ușor cerințelor muncii în școală, cele mai multe cadre didactice au cerut să se realizeze generalizarea învățămîntului preșcolar cît mai repede, cel puțin pentru grupa mare, pentru a se asigura o mai bună pregătire

a copiilor pentru munca în clasa I.Marea majoritate a cadrelor didactice au acordat o atenție deosebită problemelor de organizare și de metodică a lecției. Cu toate că au fost și unii care au manifestat rezerve în ceea ce privește folosirea alfabetarului la lecțiile de citire, cei mai mulți au subliniat valoarea acestui material pentru individualizarea și conștientizarea cititului, insistînd asupra îmbunătățirii lui prin introducerea silabelor în alfabetar. Totodată, în consfătuiri s-a reflectat preocuparea din ce în ce mai insistentă pentru căutarea unor procedee metodice noi, originale, cit mai a- decvate particularităților de vîrstă ale elevilor mici. Au fost subliniate și unele dificultăți întîmpinate în îmbinarea jocului cu activitatea de instruire sistematică în cadrul lecției; totuși, numărul celor care recunosc valoarea instructiv-edu- cativă a jocului este tot mai mare. Numeroase cadre didactice din județele Bihor, Cluj, Mehedinți, Satu Mare etc. au subliniat că r.u pot concepe de 6 ani fără periența pe dînd exemple tăți recreative,Participant!! la discuții au arătat că simt necesitatea unui ajutor mai substanțial în munca lor. In acest sens au propus ca unele programe ( de exemplu cele pentru dezvoltarea vorbirii și cunoașterea mediului înconjurător) să dea indicații mai bogate. De asemenea, s-a cerut să se publice cu mai multă operativitate, atît în presa de specialitate rft și prin E- ditura didactică și pedagogică, indicații metodice pentru predarea aritmeticii și citit-scrisului, pentru desfășurarea activităților libere etc_ ca și materiale ajutătoare (culegeri de jocuri didactice, de cintece, de exerciții fizice, materiale ajutătoare pentru predarea limbii române în școlile cu ! — - a de predare maghiară, germană sau sîrbă) și totodată să se tares'trere școlile cu mater-ni’ri cesar. așa cum sin: di nițele.Referindu-se la muncă, numeroși discuții au scos în cupările pozitive pe acest plan ale unor organe locale de conducere. De exemplu, în județul Bihor s-a creat un nou prototip de bănci a- daptabile diferitelor activități ce trebuie desfășurate de școlarii mici. Totodată, numeroși directori din acest județ se preocupă să înzestreze clasele în care învață copiii de 6 ani cu jucării, cu materiale didactice adecvate etc. în unele locuri, însă, acestor clase nu li s-a asigurat un spațiu corespunzător și nici materialele ce Ie sînt necesare. S-a arătat, de asemenea, că în unele școli se lucrează cu colective prea numeroase (peste 30 de copii), subliniin- du-se că în acest fel nu se pot respecta întru totul cerințele impuse de particularitățile de vîrstă ale copiilor de 6 ani.Marele număr de participant la consfătuiri — aproximativ 90 la sută din cei care predau la clasele I eu copii de 6 ani — atenția și interesul cu care au urmărit discuțiile, adeziunea lor la conținutul și organizarea activității înstructiv- educative, sinceritatea cu care au descris lipsurile și dificultățile tn- tîmpinate și satisfacția cu care și-au împărtășit succesele, competența cu care și-au punerile au arătat rîndurile celor mai poate desfășura cu perspective îmbucurătoare.

activitatea cu cooiii joc și au relatat ex- care au dobîndit-o de jocuri și activi- dar și educative.

e grăeondițiile de participant! la evidență preo-

formulat pro- că munca în mici elevi se succes, avînd
Prof. CORNELIA MARINESCU șef de sector la Institutul de științe pedagogice

Oră de lucrări procure
P.T.T. din

Consfătuire cu directorii 
liceelor de specialitate

în zilele de 6 și 7 ianuarie a avut loc la Ministerul învățămîntului o consfătuire cu directorii liceelor de specialitate (industriale; agricole, e- conomice și sanitare) din toată țara. Au participat, de asemenea, reprezentanți ai serviciilor de învățămînt din ministere și alte instituții centrale ale administrației de stat.Cu acest prilej s-a analizat stadiul îndeplinirii sarcinilor rezultate din hotărîrile Congresului al IX-lea al P.C.R., din Directivele C.C. al P.C.R. privind dezvoltarea învățămîntului și din Legea învățămîntului referitoare la organizarea și desfășurarea activității în aceste licee. O atenție

deosebită s-a acordat problemelor privind perfecționarea continuă a conținutului învă- țămîntului, a activității de conducere, îndrumare și control a procesului instructiv- educativ, asigurării unor condiții tot mai bune pentru pregătirea teoretică și practică a elevilor.In cadrul consfătuirii s-a făcut totodată, un larg și util schimb de experiență între conducerile liceelor de specialitate.La încheierea lucrărilor, Va- sile Alexandrescu, adjunct al ministrului învățămîntului, a subliniat sarcinile colectivelor didactice din aceste unități de învățămlnt

„Explozia de informații 
forțează limitele 

documentării'^

Instituția școlară
și funcțiile
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de Into—rărea planificărilor, d ganizarea muncii metodice, de rea tematicii orelor de dirigec tematicii lectoratului cu pâriiSe impune cred pentru vito vederea întăririi muncii con iui profesoral, ca acesta să d< un organ mai operativ, cu rectorii școlilor să se poatăori de cîte ori simt nevoia. (Bineînțeles, în probleme majore care privesc buna desfășurare a întregii vieți școlare). O asemenea consultare. de aproximativ o oră, efectuată la timp, valorează mult mai mult decît o dezbatere ..post-festum- întinsă pe parcursul a 5—6 ore*.Subscriem pe deplin la punctele de vedere privind ridicarea te un plan superior a rolului și atribuțiilor consiliilor profesorale, mai ales că în unele școli importantele rezerve interne ale activității acestor organe de consultare sînt încă ignorate.„Măsura de a repartiza directorilor de școli un număr de ore pentru predarea disciplinei lor de specialitate se resimte salutar în foarte multe unități școlare — este de părere prof. C. MERICA, directorul Liceului din Rîșnov, județul Brașov. Aceasta întrucît ea îl apropie mai mult pe director de procesul de învățămînt, îi creează posibilitatea să examineze activitatea didactică din două unghiuri de vedere — ca organ .de conducere și ca organ 4® execuție. Valorificînd valențele acestei duble calități, directorul poate deveni primul experimentator al măsurilor pe care le preconizează pentru ridicarea continuă a nivelului muncii instruc- tiv-educative. El poate urmări concordanța între anumite măsuri și condițiile concrete, psihologico-pe- dagogice, ale colectivului pe care îl conduce, poate prompt și acționa mai elastic unele situații. Un exempluinterveni mai în care mă vizează direct: anul acesta, predînd la clasa a Xll-a, m-am pu-

Expresie a grijii pentru școală și slujitorii ei
(Urmare din pag. I)tlvitate, Hotărirea Consiliului de Miniștri privind majorarea salariilor șî experimentarea noului ^sistem de salarizare în întregul învățămînt s-a bucurat de un larg ecou în rindurile corpului profesoral. Pretutindeni, in școlile de pe întreg cuprinsul țării, au avut loc entuziaste adunări în care membrii corpului didactic și-au exprimat mulțumirea față de măsurile luate de paitid și guvern pentru ridicarea nîve- lului lor de trai, a bunăstării generale a poporului nostru, pentru grija care se acordă dezvoltării învățămîntului și școlii, factor social important în promovarea ynilturii și civilizației in patria noastră.în cuvintele rostite de profesori Ia adunările pe care le-a prilejuit în școli acest eveniment, ca și în numeroasele telegrame și scrisori trimise pe a- - dresa Comitetului Central al «Partidului Comunist Român, ă ■tovarășului Nicolae Ceaușescu, *eate exprimată de fiecare dată,

alături de satisfacția față de cuprinsul Hotâririi, șl conștiința marilor responsabilități la care obligă ea, conștiința datoriei de a răspunde grijii manifestate de conducerea partidului și statului nostru pentru ridicarea nivelului de trai al corpului profesoral, prin sporirea exigențelor iață de calitatea activității desfășurate, prin ridicarea nivelului muncii de instruire și educare a tinerelor generații la nivelul cerințelor societății contemporane.Intr-adevăr, actualul stadiu de dezvoltare a României socialiste solicită intr-o largă măsură contribuția școlii la construcția socialistă. In toate domeniile vieții sociale sini necesare cadre cu o cit mai ridicată pregătire profesională, intelectuală, de cultură generală, cu o cit mai înaltă ținută etică.Școala și slujitorii el sînt chemați sâ-și aducă o contribuție sporită la viguroasa dezvoltare 
a vieții noastre sociale și politice, la ridicarea nivelului general de pregătire și de cultură al întregului nostru popor. Indepli-

nirea acestor sarcini solicită din partea lor și mai mult spirit de răspundere pentru munca pe care o desfășoară, și mai multă grijă pentru promovarea celor mai autentice și mai noi valori științifice și culturale în unitățile în care își desfășoară activitatea. Este necesară o sporire a disciplinei în muncă, o riguroasă conștiinciozitate în îndeplinirea îndatoririlor ce revin personalului didactic de toate gradele.Hotărirea privind majorarea salariilor constituie un important eveniment în viața învățămîntului în anul 1969. Alături de Directivele C. C. al P.C.R. cu privire la dezvoltarea învățămîn- tulul, alături de Legea privind dezvoltarea învățămîntului în Republica Socialistă România, a- ceastă Hotărîre se încadrează în mod armonios în ansamblul măsurilor menite să. ridice pe noi trepte procesul de dezvoltare șl perfecționare a Învățămîntului românesc.

actuale ale directorilor
rțtut intezra de la început In atmosfera specifică de lucru din cadrul clasei terminale, am putut verifica „pe viu“ solicitările ia care sînt elevii. Ca urmare, am avut i tarea să apreciez, pe baza aități de comparație țe careși or.entarea cidactccă tn Ce date ale fiecărui proie-
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Inspect ora tul județean și 

conducerea școliiReașezarea șc rei-szr-.s-brea. la toate niveiele, a atnbupilor pe care le au organele de învățămlnt irn- _ pun, evident, o recwisderare a relațiilor între conducerile țco-Dor. inspectoratele județene și crga-ele comunale sau orășenești care gj- reazâ pe plan rijcribil eilin iilrtra tiv activitatea școlilor. Un prim pozitive, îl constituie înlăturarea a personalității fiecărei școli.„A fost foarte marcată. în primul trimestru al acestui an școlar, străduința inspectoratului școlar județean ce a desfășura munca de îndrumare și control pe un plan superior, cu un mai larg orizont de perspectivă — ne-a spus prof. HA- RALAMBIE DINA, directorul Școlii generale din Baia de Fier, județul Gorj. Această atitudine îndeamnă, și conducerile școlilor la mai multă îndrăzneală și în același timp la întărirea răspunderii personale.Pe de altă parte, pe linie adrni- nistrativ-contabilă, școlile generale depind, după cum se știe, de sectorul administrativ al consiliilor populare. Faptul în sine nu ar părea să ridice probleme deosebite. Și nici nu ridică, cei puțin ta privința școlii noastre. Din discuțiile cu colecii din alte localități am aflat însă că unele organe locale, în loc să se mărginească la sarcinile ce le revin, tind să exercite un control al activității școlare și consideră cadrele didactice drept salariați suplimentari ai consiliilor populare. De aceea socotesc necesar ca în instrucțiunile privind atribuțiile conducerilor de școli și relațiile unităților școlare cu alte organe și organizații să se specifice limitele atribuțiilor, pentru a se e- vita situații supărătoare, care dăunează prestigiului cadrelor didactice*.„Principiile pe care se bazează actualmente relațiile între inspectoratele județene și conducerile școlilor sînt calitativ superioare în raport cu situația din trecut — este de părere prof1. ALEXANDRINA PĂUȘ. Tocmai pentru traducerea lor deplină în practică mi se pare necesar să se elaboreze mai grabnic regulamentul privind atribuțiile și competența directorilor de școli și raporturile școlilor cu inspectoratele școlare.In acest fel poziția conducerilor de școli va fi mai clară, personalitatea acestora va cîștiga în prestigiu, vor avea o mai mare capacitate concretă de rezolvare a problemelor. Personal, sînt o partizană a lărgirii în continuare a atribuțiilor pe care le au directorii de școli. Aș înscrie de pildă, printre aceste atribuții, dreptul de a acorda concedii fără plată și învoiri de pînă la 7 zile cadrelor didactice ale școlii pentru perfecționare profesională sau pentru efectuarea unei activități de cercetare, aprobarea suplinirilor pînă la o lună pentru cazuri de boală și concedii de materni- tatg*.Referindu-se la freșterea competenței organizatorice a directorilor de școli, prof. TEODOR BURCESCU, directorul liceului „Petru Groza" din București, consideră judicios faptul că aceștia răspund direct d» încadrarea personalului auxilit.r i laboranți, bi-

;-e $.

Grupele de $co6 și școlile 
de centru -late

istr»-tnUoe fi a iDsxrucpuzulor prm infer- matul șco-u de centru — este de părere praf. HARALAMBIE DINA — este btaeveoită, intruăt ea pri- ie, _ ește, ae ce.e ni mu. te ort, o constatare rocn;că intre cooduce- riia tatregtaui grup ce școu .egate oe uc-tatea de centru. Se poate cegaja astfel soiupa cea mai btxnă pentru traducerea in viață a sar- emiiOT pnm.te. Asttel «ability, ;e- fâtccme asxgură o "colaborare strtasâ și o intrau utrare efectivă intre colectivele de conducere a_e școlilor respective-.Am adăuga un corectiv ia acest punct de vecere. Aceia ca, in nici un caz coaducătort școlii de centru să nu se transforme intr-un „s„perc.rector* ai ce.orla.te școli, intrucit aceasta lezează susceptibilități, frineazâ inipative, creează 
am montați. Iar Inumpiări de acest fei se mai petrec din păcate, pe alocuri.Inspectoratul școlar al munici- piuiul București, ca șl alte inspectorate școlare au luat măsura reuniră pe pian financiar a citorva școli generale in jurul unui liceu. Liceui _Dr. Petru Groza- asigură ce pildă, In lumina acestor măsuri, prin aparatul său adminis- trativ-cxntabii gestiunea proprie ți a trei școli generale piere._Este pentru nd o piimentară, a cărei înțelegem însă și ne străduim s-o ducem la bun siirșit — ne spune praf. TEODOR BURCESCU, directorul liceului. Pentru mine personal, vizarea actelor contabile pentru patru școli in ioc de una singură înseamnă un consum suplimentar de timp răpit activității de îndrumare și control a activității instructiv-educative. De aceea, pornind de la o experiență din trecut, bună după părerea mea, aș propune ca la școlile cu asemenea gestiuni mai ample să se prevadă posibilitatea delegării tuturor sarcinilor administrativ-contabile unui director adjunctȘi încă o observație, în legătură cu materialele de inventar (mobilier și material didactic). Acesta vine nominalizat direct pe școli de la inspectoratul școlar și, în marea majoritate a cazurilor, este ridicat de delegatul fiecărei școli fără a mai trece prin magazia liceului nostru. Este un lucru firesc și bun. Dar formele contabile nu urmează aceeași cale. Materialul, deși neintrat în magazia noastră, se contabilizează totuși mai intîi centralizat, apoi defalcat pe fiecare școală, se emit bonuri cu . număr de înregistrare etc. în total se utilizează 16 rînduri de fișe pentru înregistrarea riale care n-au intrat fectiv în inventar.Cred că se impun privință simplificările toare‘‘.

din apro-sarcină su- neeesitate o

unor mate- niciodată e-în această corespunză-
Creșterea răspunderilor pe care le au conducerile școlilor, corespunzător dezvoltării învățămîntului și țiilor ție și ment tențeire. Rezultatele unui prim trimestru de aplicare a noilor măsuri au confirmat oportunitatea lor. Con- turînd modalitățile concrete de a- plicare a măsurilor respective, experiența acumulată în această scurtă perioadă a arătat și unele direcții de urmat pentru perfecționarea acțiunilor pe această linie.

creșterii atribuțiilor institu- școlare ca focare de educa- cultură a primit un comple- necesar în lărgirea compe- acestor organe de conduce-

Am citit cu un real interes în „Gazeta învățămîntului" nr. 967 din I noiembrie a.c. articolul „Explozia de informații forțează limitele documentării". Este adevărat că, așa cum subliniază introducerea acestui articol, dinamica evoluției contemporane a științelor formulează în fața o- mului de cultură din zilele noastre astfel de exigențe, tacit frecventarea permanentă a surselor de informare privind domeniul specific pro- fprimii sale deviiie o nccesi- nu o dată, prilejul să constat la unii dintre cei ce practică profesiunea didactica o anu~cumentare, iar la alții tendința ce a se „documenta" la tatimplare, fără un criteriu
a

«reînțeles cere apt cum-enta conform
©

rlr.ir, documentarea nu mna acumularea aroitra- unui material cognitiv donat, în afara oricărui ipiu direcțional. Este e de o asimilare selec- riguros orientată spre sitele și laturile esen- iracteristice, ale unei Drobleme. Documen- rpune, pe lingă se- rganizarea, restruc- igățiej și diversită- r, în așa fel înrit să fie perceput si unitatea sa. Se ea materialul âc~ să fie prelucrat aor principii psiho- . în așa fel incitsă se realizeze în optime nu numai as- nformativ, dar și cel . Documentarea râmî-
T

să-fi definea rere. De ex
siv, de pura în- dacă profesorul să-și contureze,snplu, la litera-

tură, despre unele probleme cum ar fi simbolismul, sămănătorismul, poporanismul, materialul documentar oferă o mulțime de opinii, deseori contradictorii, pe care profesorul trebuie să le selecteze, să le claseze și să le interpreteze el însuși. Adevărata, fecunda, eficienta documentare implică reacție, judecare, apreciere, negare sau confirmare. Deci, documentarea trebuie să devină o asimilare creatoare. In acest caz profesorul nu va rămîne un simplu înregistrator de opinii, ci va fi un individ care își formează propria opinie fii— trînd cele citite.Dar documentarea științifică Implică existența sursei de documentare. Aici întîmpinăm greutăți. A vorbi în fața elevilor despre Lucian Blaga, de pildă, presupune pentru profesori necesitatea unei ample și multilaterale informări în domeniul respectiv. Or, bibliotecile noastre dispun de foarte puțin material în acest domeniu. Rareori se găsește, bunăoară, teatrul lui Blaga.încheind aceste rînduri, aș vrea să adaug o propunere. Cred că ar fi foarte util dacă inspectoratele școlare ar organiza din cînd în cînd unele dezbateri pe marginea problemelor pe care le ridică documentarea științifică. Profesorii ar putea să pună astfel în atenția forurilor de organizare și îndrumare a învățămîntului, precum și a celor competente să le facilizeze accesul la diferite surse documentare, problemele pe care le ridică această sferă de preocupări și, totodată, să efectueze un schimb fructuos de idei ta ceea ce privește modalitățile documentării.Prof. G. ILIESibiu
a

„încorsetați de instrucțiuni"Ancheta „încorsetați de in- zeta invățămintului* din 6 decembrie a.c„ abordează cîteva probleme importante, care preocupă pe toți diriginții. Mă voi opri aici doar la cîteva aspecte.De la început aș vrea să subliniez că nu sînt împotriva unor indicații orientative, de principiu," pe care le socotesc necesare, dar cred că trebuie să se renunțe la exagerările formaliste, birocratice și socotesc că, fără a constitui exclusiv cauza neajunsurilor care se manifestă încă în munca diriginților, tendința care există adesea de a „dădăci" această muncă împinge, pînă la urmă, la comoditate, la renunțarea de a se întreprinde eforturi creatoare.In organizarea și planificarea muncii unor diriginți se constata încă, după cum știm cu toții, tendințe de șabloniza- re, de copiere „ad litteram" a programei muncii educative, ta așa fel îneît planurile la clase diverse, cu realități diverse, devin copii în mai multe exemplare ale unuia și aceluiași model, fără a purta amprenta specificului, atît de necesară realizării unei bune activități educative.De fiecare dată planificările rigide s-au dovedit neeficiente în munca educativă. Este ne- voie neapărat ca planurile orelor de dirigenție să țină seama de viața reală a clasei,

de problemele neprevăzute care se ivesc în cadrul ei și care, dacă rămîn nerezolvate, pot avea efecte dăunătoare. Problemele acestea apar mereu și ele îmbracă forme extrem de variate, după varietatea tipologiei umane și a caracterelor pe care dirigintele le modelează. De ce să încorsetăm posibilitățile lui și să nu-i creăm condițiile pentru o activitate elastică, cu eficiență maximă și imediată ? Avem programa elaborată de Ministerul Învățămîntului, care ne servește drept ghid. în condițiile unei munci care ține seama de realități aplicarea ei s-ar realiza în mod creator, ar da rezultate mai bune.Munca desfășurată de diriginte cere responsabilitate personală, care presupune claritate în concepție, opinie și argumentare proprie, forță înnoitoare, putere de adaptare la neprevăzut, toate dublate de o deosebită sensibilitate. Mănunchi de însușiri care nu se pot realiza decît dacă se renunță la balastul greoi al formalismului, dacă profesorul diriginte nu este un simplu executant, ci un om a cărui activitate este caracterizată prin inițiativă și creație.Prof. RODICA BOȚOMAN director adjunct laLiceul nr. 25 — București

Atmosjeră de studiu
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Preocupări actuale
în cercetarea istorică

Serviciul

Trecutul tării noastre a devenit, îndeosebi în ultimii ani, un vast șantier abordat cu competență și îndrăzneală. Petele albe ale istoriei patriei tind să dispară și în locul lor valoroase lucrări aduc mereu noi și prețioase lumini prin care istoria României, în ansamblul ei, poate fi mai temeinic înțeleasă și totodată încadrată în marele flux al istoriei universale. Domenii pînă nu de mult neabordate sau insuficient cunoscute sînt astăzi dezvăluite cunoașterii prin străduința și rezultatele pozitive ale unor cercetări. Desigur că ceea ce s-a realizat este foarte mult, dar în egală măsură trebuie arătat că istoriografia noastră are în față sarcini deosebit de grele și că, printr-o activitate neîntreruptă și judicios planificată, prin eforturi susținute și bine dozate, istoricii români trebuie să continue să risipească ceața care învăluie încă anumite aspecte ale trecutului și totodată trebuie să depună străduințe neîntrerupte pentru încadrarea mai temeinică a fenomenului istoric românesc în fenomenul istoric universal și pentru afirmarea realizărilor istoriografiei noastre în domeniul istoriei generale.Cercetările istorice s-au întemeiat și se întemeiază pe o perma- ntentă îmbogățire a fondului de izvoare. Creșterea în număr și în varietate a surselor asigură abordarea complexă și multilaterală a fenomenelor istorice. A fost dată întreaga atenție, în primul rînd, publicării de documente, editîn- du-se o amplă colecție a documentelor privind istoria medie a României, întregită pentru perioada destrămării feudalismului și pentru perioada modernă prin colecții tematice de documente privind problema agrară, fiscalitatea, mișcarea revoluționară din 1821, revoluția din 1848, Unirea Principatelor, războiul pentru cucerirea independenței, răscoalele din 1888 și 1907 etc. Merită de asemenea să fie semnalată editarea seriei noi a colecției de documente externe Hurmuzaki referitoare la istoria României, din care au apărut pînă în prezent trei volume.O altă preocupare în domeniul editării izvoarelor a fost tipărirea în ediții critice a cronicelor țărilor române, ca și a unor izvoare narative externe cu un bogat conținut referitor la aceste țări. De curînd acestor izvoare li s-a mai adăugat primul volum din seria celor zece pregătite de Institutul de Istorie „N. Iorga“ al Academiei, volume care cuprind prețioasele relatări referitoare la țările române ale călătorilor străini. Tot între izvoarele istorice trebuie menționată editarea literaturii istorice juridice, care aruncă lumini asupra evoluției regimului instituțional și a vieții economico-sociale. Publicarea de izvoare continuă, pornindu-jse de la premisa că orice nouă suraă istorică cunoscută și utilizată de istorici poate contribui la adîncirea interpretării, la cunoașterea mai temeinică a trecutului.Istoricii sînt departe însă de a se mărgini Ia laborioasele editări critice de izvoare. Rezultatele minuțioasei lor cercetări s-au tradus într-un număr important de monografii, ca și în sute de lucrări 

și articole. S-a studiat cu străduință istoria economică și socială, dar și cea politică și militară, după cum n-a fost neglijat nici importantul sector al problematicii culturale. Lucrări de mai mare anvergură au fost consacrate problemei formării poporului român, marilor momente ale istoriei medii a României — prilej de a se analiza In lucrări de anvergură răscoala din 1437 și războiul țărănesc din 1514 și de a se prezenta figuri ilustre ale conducătorilor poporului român din această frămî’ntată perioadă (Ioan de Hunedoara, Ștefan cel Mare, loan Vodă cel Viteaz etc.). Istoria medie a fost a- bordată multilateral, realizîndu-se lucrări în care s-a încercat să se surprindă în ansamblu trăsăturile societății feudale de pe teritoriul românesc. Este de remarcat străduința necontenită pentru o cît mai temeinică cercetare a factorilor economico-sociali. O deosebită atenție a fost dată, mai ales în ultimii ani, secolului al XVUI-lea și perioadei de destrămare a orin- duirii feudale.Procesul de formare a statului român modern s-a bucurat de întregul interes al istoricilor, care l-au cercetat în evoluția sa. din ultima parte a secolului al XVm- lea, odată cu formarea națiunii moderne române și a conștiinței naționale și pînă în 1918, moment de desăvîrșire a procesului de formare a statului național român, căruia i s-a consacrat recent o serie de lucrări. Răscoala din 1784, cunoscutul „Supplex Libellus Va- lachorum", mișcarea revoluționară din 1821, revoluția din 1848—1849, Unirea din 1859 și cucerirea independenței în 1877 au constituit o- biective importante de cercetare, cu rezultate neîndoios remarcabile. O mențiune specială trebuie dată lucrărilor din domeniul istoriei mișcării muncitorești și socialiste din România, urmărită cu minuțiozitate îndeosebi de cercetătorii din cadrul Institutului de studii sociai-politice și istorice de pe lingă C.C. al P.CJL.Istoriei contemporane 1 s-a dat întreaga atenție, acordîndu-se un legitim interes luptei comuniștilor și acțiunilor forțelor înaintate. Totodată, s-a studiat Istoria economică a perioadei, după cum ■ fost cercetată istoria politică și istoria diplomatică. Procesul de constituire a României socialiste a fost, de asemenea, în centrul atenției specialiștilor în istoria contemporană, el fiind studiat multilateral.Eforturile istoricilor s-au materializat în lucrări de sinteză primite de public cu un legitim interes. Dintre acestea se detașează prin importanță cele patru volume apărute pînă acum ale Istoriei României, in care se prezintă istoria patriei pînă în 1878. Alte sinteze au fost consacrate istoriei literaturii române, istoriei artei, istoriei teatrului etcIstoriografia noastră a realiza’ importante cuceriri, dar timpul cercetării continuă să se întindă vast în fața specialiștilor. In fiecare lună noi lucrări văd lumina tiparului și posibilitățile de informare asupra trecutului patriei devin mai mari. Cercetările sînt întreprinse îndeosebi în cadrul in

stitutelor de cercetări ale Academiei și al Institutului de studii sociai-politice și istorice de pe lingă C.C. al P.C.R. O deosebită și legitimă atenție continuă să fie dată problematicii economico-so- ciale, întrucît temeinica ei cercetare poate contribui în măsura cea mai mare la cunoașterea mai profundă a istoriei României în ansamblul ei. între problemele care sînt în studiu în această privință pot fi amintite organizarea fiscală în Evul Mediu, istoria prețurilor, structura economică a marilor domenii, comerțul țărilor române în secolul al XlX-lea, tocmelile agricole la sfîrșitul secolului XIX și începutul secolului XX etc. Se acordă atenție, în continuare, instituțiilor statului și dreptului, ca și problemelor organizării administrative în perioada feudală și în aceea a destrămării ei. Merită să fie amintite și cercetările din domeniul istoriei politice, centrate mai ales asupra perioadei moderne și contemporane, prin care se urmărește cunoașterea mai temeinică a premiselor și istoriei marilor etape de constituire ale României modeme și contemporane.Trebuie arătat că o importanță marcată este dată problemelor de cultură, cercetîndu-se, între altele, prezențele românești în afară de hotare în epoca feudală, cultura orășenească feudală, tiparul românesc în secolul XVI, ori dezvoltarea culturii naționale în perioada formării statului național român, în sfîrșit, trebuie semnalat faptul că se depun necontenite străduințe pentru dezvoltarea cercetării în 

Un grup de elevi studiind cu interes documente ale istoriei patriei

domeniul istoriei generale, studiin- du-se îndeosebi istoria relațiilor poporului român cu diferite popoare, dar căutîndu-se, totodată, să se abordeze și o tematică mai generală, cum ar fi istoria cumanilor ori politica orientală a Veneției.Problematica complexă a istoriei României este supusă unei studieri minuțioase și rezultatele a- cesteia sînt concretizate în lucrări de un neîndoielnic și crescînd interes. Apropiata apariție a unei ample monografii consacrată anului revoluționai 1821 obligă ca în viitorul apropiat să se ajungă la elaborarea unor lucrări similare referitoare la celelalte momente de vîrf ale istoriei României din secolul XIX, după cum trebuie continuată temeinic studierea perioadei feudale. Pregătirea unui dicționar al instituțiilor românești se înscrie, de asemenea, printre viitoarele realizări de seamă ale istoriografiei noastre, dar această lucrare trebuie să fie întregită în viitor printr-un dicționar de persoane și altul de localități. In sfîrșit, continuarea și încheierea publicării sintezei Istoria României este neapărat necesară pentru a se putea asigura o Jargă informare a intelectualilor de toate categoriile în domeniile variate ale istoriei patriei.
DAN BERINDEI secretar științific al Institutului de istorie „N. Iorga" al Academiei

cercetării 
pedagogi

ce din .

Geneva

Apărut recent, volumul XVII al culegerii „Limbă și literatură", editată de Societatea de științe filologice, cuprinde materiale interesante pentru profesorii de specialitate.Volumul se deschide cu o suită de studii închinate aniversării a 150 de ani de Ia nașterea lui Mihail Kogălniceanu. Menționăm, printre acestea, „Baza folclorică a artei literare a lui Mihail Kogălniceanu", de Dan Simonescu, „Mihail Kogălniceanu, călător peste hotare", de Emil Boldan, „Un capitol din existența zbuciumată a unei publicații unioniste : „Steaua Dunării" de Paul Cornea, „M. Kogălniceanu în documentele mînăstirilor Neamț șl Secu", de Traian Cantemir.La rubrica „Teorie, critică și Istorie literară" sînt publicate, printre altele, materialele „Contribuții la biografia lui Gh. Lazăr",
Dnpl cam se știe, în Elrs- 

(la există o tradiție tadelu* 
gată în domeniul cercetării 
pedagogice. Este cunoscută, 
de exemplu, activitatea des
fășurată pe acest tărim de 
Robert Dottrena, creatorul 
Laboratorului de pedagogie 
experimentală a! Institutului 
de științe pedagogice din Ge
neva. In prezent, această 
tradiție este continuată în
deosebi de Serviciul cerce
tării pedagogice din Geneva, 
care, incepînd din 1958, re
prezintă principala Instituție 
elvețiană de cercetare peda
gogică.

In planurile actuale ale 
Serviciului cercetării peda
gogice din Geneva sînt cu
prinse atit lucrări cerate de 
Departamentul Instrucțiunii 
Publice, cit și lucrări propu
se de cercetători. Un loc 
important printre cercetările 
efectuate în ultimul timp II 
ocupă acelea referitoare la 
creșterea eficacității pre
gătirii elevilor din clasele 
mici. Au fost întreprinse 
astfel studii asupra ortogra
fiei spontane a elevilor, ea 
și o serie de cercetări pri
vind îmbunătățirea învăță- 
mîntului matematicii. Prin
tre acestea se numără expe
rimentarea unor noi progra
me de matematică pentru 
copiii in virată de 5 * 6 ani 
și de 7 ani, a unor materia
le didactice menite să stimu
leze gindirea matematică a 
elevilor din elasele I și a 
D-a, a unor modalități spe
ciale de învățare a tablei în
mulțirii etc. De asemenea, 
se verifică amplu, în șeoll- 
pilot, noile programe de tn- 
vățămint pentru matematică 
și limba franceză elaborate 
de un colectiv de Institutori 
al claselor I - IV.

Pe lingă Serviciul cercetă
rii pedagogice din Geneva 
funcționează un centra de 
cercetări psih o-pedagogi ce, 
avtnd misiunea de a studia 
problemele „ciclului școlar 
de orientare", care cuprinde 
pe toți elevii din ttltimH 1 
ani de școlaritate obligato
rie. Central se preocupă de 
problema orientării școlare 
și profesionale a elevilor, ea 
și de Introducerea unor me
tode de predare care, astru- 
rînd • buni instruire, să 
permită in același timp auto- 
ennoașterea elevilor și ca
no aste rea lor de către pro
fesori.

Numărul 6. pe lunile nolem- brie-decembrie 1968 al revistei NATURA cuprinde, în cea mai mare parte a sa, articole închinate savantului Emil Racoviță, cu prilejul împlinirii unui veac de la naștere. Consemnăm astfel articolele „Viața și personalitatea lui Em. Racoviță“, de Em. Pop, „Expediția corăbiei «Belgica» și rezultatele ei științifice", de Val Pușcăria, „Opera zoologică a lui Em, Racoviță", de R. Co- dreanu, Ecologia și sistematica

ANUNȚA:scoaterea la concurs a următoarelor posturi:1 șef de secție — pedagogie-psihologie — Filiala <1 șef de Sector — pedagogie-psihologie — Sectorul tare școlară și profesională" Filiala Cluj.1 cercetător științific principal filozofie — Sectoru tele filozofice ale pedagogiei",1 cercetător științific — economie sau pedagogie torul „Eficiența social-economieă a învățămîntului1*.1 cercetător științific — pedagogie sau filozofie — St „Educația în procesul de tnvățămînt".1 cercetător științific principal — pedagogie sau fii Sectorul „Activități pionierești".Cererile de înscriere la concurs se primesc la Inst de științe pedagogice din București, str. Sf. Apostoli, r. Serviciul personal. Telefon 14.84.68, pînă la data de bruarie 1969, însoțite de actele prevăzute de Regulam privind recrutarea, promovarea și atestarea cadrelor de cetare științifică din unitățile de cercetare din R.S.R., blicat extras din Buletinul Oficial, Partea a IlI-a nr. < 8 ianuarie 1968.Concursul se va ține la sediul institutului din Bucv în ziua de 11 februarie 1969, orele 8,00 dimineața.

ANUNȚ
Cooperativa „DESERVIREA" din București e 

cută prin personalul său de specialitate, la dornici 
oamenilor de știință și artă, academicieni, scriit 
cercetători, artiști, profesori etc., lucrări de dact 
grafie în limbile: română, franceză, engleză, g 
mană și rusă.

Informații la telefon 14.16.83.

„LIMBĂ ȘI LITERATURĂ"
de A. Csetri șl I. D Goga și revista «Luce lumina unor document 
A. Vasiliu. „Aspecte blagiene", de Mădălin •cu.Sorin Statl, L Gb nia Simian semnează, „Limbă și stil", studii tegoria sintactică a ților obligatorii și re pre localizarea după criterii lingvist numele de persoană tori. Semnalăm d< studiul de folclor al intitulat: „Circulați? prin Țările Român de metodică „Senr fice din punct de i tic și didatic", de GVolumul cuprind texte și documer nică.

evoluționistă în opera zoologică a lui Em. Racoviță", de V. Gh. Radu, „Em. Racoviță creator al biospeologiei moderne" de Tr. Orghidan, „Concepția evoluționistă a lui Em. Racoviță", de Gh. Racoviță și „Em. Racoviță și problemele învățămîn’ ci nilT^ tarii", de P. Jitariu și < în continuare se p și recenzii, precum , activitatea Societății biologice.
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„Desăvîrșirea 
unificării statului

national Român — 
Unirea Transilvaniei 
cu vechea Românie"

' DESĂVÎRȘIREA 
UNIFICĂRII
STATULUI
NAȚIONAL
ROMÂN
UNIREA TRANSiimiiO 
CU VECHEA ROMANCE

y '

i

Editura Academiei a publicat, cu ocazia semicentenarului unirii Transilvaniei cu România, volumul masiv, de 500 pagini, „De- săvîrșirea unificării statului național român — Unirea Transilvaniei cu vechea Românie", apărut în cadrul meritoriei colecții „Bibliotheca historica Ro- maniae".

Cei unsprezece autori al lucrării (Miron Constanți- nescu, Ștefan Pasca, L. Bânyai, V. Curticăpeanu, L Gheorghiu, C. Gollner, L Kovăcs, C. Nuțu, L O- prea, V. Popeangă, AL Por- țeanu) au elaborat diferitele capitole ale cărții, sub redacția generală a profesorilor universitari Miron Con- stantinescu și Șt Pascu.De la început trebuie remarcat că autorii s-au bazat pe o vastă documentație, că au investigat surse noi de informație — ca cele ale Arhivelor de la Viena sau ale arhivei lui V. Goldiș — și au realizat o interpretare durabilă unitară și științifică a epocalului eveniment de acum 50 de ani. Cu o structură și o compoziție unitare, lucrarea tinde spre polarizarea tuturor eforturilor de informare și argumentare la o idee centrală — și anume aceea că unirea Transilvaniei cu România „apare în toată măreția sa de desăvîrșire a unui proces profund și milenar". în paginile volumului se urmăresc pas cu pas componentele acestui proces.Cartea începe prin a a- naliza ideea, tendințele și lupta pentru făurirea statului național unitar român. în acest prim capitol Șt. Pascu face o incursiune în istoria poporului român 
■

de pe ambele versante carpatine, spre a scoate în e- vidență prezența conștiinței de sine a românilor în întregul ev mediu, transformarea acesteia în conștiință națională și implicit lupta poporului român pentru unitatea sa politică. Capitolul următor, aparți- nînd aceluiași autor, se o- cupă de mișcarea memo- randistă și de ecourile ei.Cel de al treilea capitol (C. Nuțu), tratează perioada 1905—1918, aducînd date informaționale noi. Capitolele iv, v, vi a. Gheorghiu și C. Nuțu) se referă la acțiunile pentru unire desfășurate în vechiul regat înainte de intrarea României în primul război mondial, de activitatea remarcabilă în a- ceastă direcție a românilor transilvăneni și regățeni desfășurată peste hotare, în Franța, Rusia, S.U.A., Anglia, Italia, ca și de condițiile internaționale în care s-a desfășurat mișcarea pentru unirea Transilvaniei cu România. Capitolul al VII-lea (V. Po- peangă și I. Kovăcs) pune în lumină lupta organizată a țărănimii transilvane pentru unire, capitolul al VIH-lea (Al. Porțeanu) dă o privire de ansamblu a mișcării muncitorești șl socialiste din Transilvania în sprijinul unirii, iar capitolul al IX-lea se ocupă 

de rolul jucat în această luptă de așezămintele culturale transilvane și din vechiul regat.Capitolul X, elaborat de Miron Constantinescu, reprezintă partea centrală a studiului. El explică preludiul prăbușirii Austro- Ungariei, rolul Consiliului Național Român Central, al socialiștilor și al diverșilor oameni politici români, maghiari și germani în actul unirii.Ultimul capitol (L. Bâ- nyai și C. Gollner) conturează poziția naționalităților din Transilvania față de unire.După cum se vede, lucrarea marchează toate e- tapele și momentele mai importante ale luptei pentru desăvîrșirea unificării statului național român. Ea dă o imagine amplă, complexă și adevărată a acestui măreț act. Materialul ilustrativ are în totalitate valoare de document istoric și o bună parte din el este inedit. Un indice de nume și materie, bine alcătuit, completează repertorial volumul. La o e- ventuală viitoare ediție cartea ar trebui însă să aibă fie o bibliografie generală, fie bibliografii la sfîrșitul fiecărui capitol, notele de subsol nefiind suficiente :a aparatură critică Ia un’studiu de talia

a volumului Intr-o accesibilă străină tă- aduce un real ser- cauzei nobile în căreia l-a pus a- carte.

acestuia. Credem de asemenea că scurte rezumate în limbi de circulație universală la sfîrșitul capitolelor sau traducerea integrală limbă ții ar viciu slujba ceastă
DINU MOROIANU

„Studii de stil

și limbă literarăVolumul „Studii de și limbă literară* de Bojin se înscrie printre crările cele mai recente care se adresează profesorilor de literatură română.Bazîndu-se pe un bogat material ilustrativ, cerce- tînd problemele într-o viziune modernă și făcînd adeseori apel și la manuscrise, autorul scrutează fenomenul artistic, imaginea artistică, relevînd aspecte noi în creația lui T. Arghezi, Camil Petrescu, G. Coșbuc, Al. Vlahuță.Volumul se deschide cu tin studiu consacrat lui T. Arghezi. Un prim capitol înfățișează, evolutiv, opinii

le poetului despre arta literară. oferind o cale de în- țe’egere a personalității acestui mare scriitor, a particularităților sale artistice. Distingînd funcțiile estetice ale unor proce-

paratactică, polisindetică, sesizeazădee ea deplasările topice, construcția construcția anafora, autorul caracterul novator al artei argheziene bogăția mijloacelor de expresie utilizate de poet în materializarea intențiilor lui artistice. Celui de al doilea scriitor analizat în volum, O. Goga, autorul Ii închină un studiu 

de 83 de pagini. Notabil este, îndeosebi, primul capitol, intitulat „Elementele lexicale eminesciene în poezia lui Goga". în studiul consacrat lui Camil Petrescu, autorul volumului, dis- punînd și de manuscrisele scriitorului, pe care le folosește din plin, pătrunde în procesul creației acestuia, relevînd rolul estetic al monologului interior, al artei de portretist și peisa- gist a scriitorului. G. Coșbuc este de asemenea prezentat în cîteva din aspectele esențiale ale artei sale literare. Fundamental apare, în finalul volumului, amplul studiu consacrat lui Al. Vlahuță. Comentînd, inițial, părerile scriitorului despre arta literară. Al. Bojin abordeaz.ă în continuare, multilateral și adîn- cit, procesul de creație al acestui scriitor, urmărind în detaliu variantele poeziilor, de la întîia lor publicare pînă ia ultima ediție îngrijită de poet în 1915 și relevînd valoarea stilistică a intervențiilor în diverse ediții.Lucrarea lui AI. Bojin umple un gol resimțit de altfel nu numai în cadrul învățămîntului, ci și, în general, în cercetarea literară. I. G. r
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